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Pöytäkirja KKn HALLIMTOHKUVOSTOB 
kokouksesta, Joka pidettiin Helsingissä,
KKn hallintoneuvo oton huoneistossa, helmi
kuun 11. päivänä 1939.

Saapuvilla olivat: hallintoneuvos
ton jäsenet Frena Hautala, Jofet Heikkilä, 
Oakari Heikkilä, Kallo Hyvärinen, Otto Kar
hi, Ahti Kärkkäinen, Hilma Laine, A.Marttila, 
V. Paavilainen, Kalle Palm, Matti Pukkila,
J. Raatikainen, J. Rosvall, Albin Sihvonen, 
Väinö Sinisalo, Hugo Säilä, Väinö Tanner ja 
Yrjö Tasaava* johtokunnan jäeenet Jalo Aura, 
Julius Alanen, J.W. Koto, Helmer Lehti, Paa
vo Raittinen, Miina Sillanpää, Juuoo Suominen 
ja Onni Toivonen sekä KKn toimihenkilöt Jal
mari Laakso ja Antero Rinne,

Puhetta johti hallintoneuvoston pu
heenjohtaja Väinö Tanner Ja pöytäkirjan laati 
allekirjoittanut hallintoneuvoston sihteeri.

1. §-
Johtokunnan aihteeri luki 23/11-38 - 1/2-39 pi

dettyjen johtokunnan kokousten pöytäkirjat.
Luetut pöytäkirjat merkittiin kuulluiksi.

2. §.

KKn tilinpäätöksen vuodelta 1938 (Liite N? 1) esit
teli toimitusjohtaja A u r a  lauouon:

Tilinpäätöksen käsittelyn helpottamiseksi lienee 
tarpeellista esittää KKn viime vuoden taloudesta ja liike
toiminnasta eruitä tärkeimpiä tietoja.

Johtokunnan
pöytäkirjoko

m inputit Ög



KKn liikevaihto oli 24.1 milj. markkaa, mikä mää
rä on 2.5 milj. markkaa suurempi kuin edelliaonä 
vuonna. LisäyB tekee noin 12 prosenttia.

Eriteltyinä olivat liikelaitosten myynti- tai tuo
tantomäärät aeuraavan suuruiseti

myyntiosaston ....... n. 12.3 milj,mk, lisäys n. M ro •A

paperi pussit eht aan .... 11 4.85 * 11 n 3 "
tarkkailuvälinetehtaan. " 1.69 Il M 9 "
kirjapainon ....... . " 5.61 tl II 17 "
sitomon .............  " 1.30 11 Il H 27 ■
kirjäinkustannuetoiminta" 0.43 11 n 14"

PaitBi oeuualiikkeille lähetettyjä pueBeja, on
puBsitehdas valmistanut 3.1 milj. kpl (arvo 163.000 mk) 
makeispuseeja eri karamellitehtai11e. Että pussitehtaan 
tuotantomäärä on tästä huolimatta lisääntynyt vain 3 9̂. 
johtuu siitä, etteivät osuuskaupat enää tarvitse yhtä 

i paljon kuin ennen suuria paperipusseja, jotka muodosti
vat aikaisemmin huomattavan osan pussitehtaan tuotannos
ta.

Tarkkailuväli ne tehtaalla taas on valmistettu Hel
singin ja Viipurin, kaupunkikunnille raitiotielippuja ja 
eräille muille oetajille Paragon-lehtiditä. Tällaisen 
valmistukeen rahamäärä nouei 600.0Q0 markkaan.

Liiketoiminnan ja pääoman tuottama nettovoitto oli 
5.2 milj. mk. Tämä määrä on 1.5 milj. mk suurempi kpin 
edellisenä vuonna.

Hettoyli jäämää tuottivat eri liikelaitokset ja osas
tot aeuraavat määrät»

kirjapaino .........  650.000:-
oyyntioBasto ....... 1.337.000«-
paperipuaaitehdas ... 923.000:-
Bitomo .............  342.000«-
tarkkailuvölinetehdas. 441.000:-kuatannustoiminta .... 129.000:-
1 Osuusliike' .......  33-000«-
1 Työtoveri1 ........  .56.000:-
kaluatopaja ........  199.000:-
rokennusoaasto .....  627.000:-
korko- ja kaaaatalletuatili 477-000:-



.3
Nettoylijäämät ovat myynnin ja tuotannon lisä

yksestä Johtuen puBaitehtaan ja kustannustoiminnan 
ylijäämää lukuunottamatta suuremmat kuin edellisenä 
vuonna.

Puseitehtnan tulos on 97.000:- ja kustannustoi
minnan tuloa 11.000:- pienempi kuin edellisenä vuonna. 
Kustannustoiminnan ylijäämän vähennys on niin pieni, 
ettei se anna aihetta selityksiin. Sen eijaan ansait
see puBaitehtaan ylijäämän vähennys seurauvan selityk
sen i

Kun KK on Joutunut myymään paperipusseja paperi
pussienkaan melko korkeilla hinnoilla, on KK Jakanut 
osuusliikkeille ennen tilien päättämistä ylimääräisinä 
alennuksina 366.000 mk. Ylijäämän vähennys johtuu osak
si siitä, että alennuksen määrä oli nyt suurempi kuin 
edellisenä vuonna ja osaksi eräästä kulunkitilille 
merkitystä konehankinnasta.

Kalust op ajalla ja rakennusosastolla ali edellise
nä vuonna yhteinen tili. Viime vuonna niistä pidettiin 
eri tiliä. Edellisen vuoden alitilit osoittavat, että 
kalustopajan ylijäJimn on nyt suhteellisesti katsoen 
jokseenkin samanlainen kuin edellisenä vuonna. Sen si
jaan on rakennusosaston tuottama tulos nyt parempi.
Jos tätä tulosta kuitenkin verrataan rakennusosaston 
laajuuteen, on se sangen pieni. Kun KK urakoi viime 
vuonna rakennuksia noin 23 milj. markan arvosta, tekee 
siitä saatu ylijäämä vain noin 2.5 Ylijäämän vaati
mattomuus johtuu siitä, ettei urakoimista ole tehty an
siotarkoituksessa.

Edellämainitut a 5.2 milj. markan suuruisesta 
liiketoiminnan ja pääoman tuottamasta puhtaasta yli
jäämästä käytettiin KKn valistus-, opetus- ja neuvonta
toiminnan rahoitukseen sen lisäksi, mitä vuosimaksuista 
kertyi, 2.7 milj. mk, Joten lopulliseksi ylijäämäksi tu
li 2.5 milj. mk.



Yksinomaan osuuskauppajen vuosimaksuina maksama 
erä 848.000 mk teki vain 19.2 •jt KKn menoista.

Se tulojen lisäys, mikä liiketoiminnasta saatiin, 
tuli hyvään tarpeeseen, Billä KKn menot kasvoivat noin 
$ milj. markalla. Huomattavimmat menojen lisäykset
olivat seuraavilla tileillä*

hallintokulujen tilillä .......  60.000i-
Kuluttajain Lehden " .......  100,000i-
neuvontaosaaton "   74.000:-
opinto-osaBton "   136.000:-
valistuaoeaston "   107.000:-

Mainittujen osastojen menot suurenivat osuuskaup
paliikkeen kasvun aiheuttamasta tehtävien lisääntymises
tä. Kuluttajäin Lehti tuotti jo edellisenä vuonna tap
piota 61.000 markkaa. Viime vuonna tappio oli noin mk 
162,000s-. Tappio lisääntyi pääasiassa siitä syystä, 
atta lehden sivumäärä nousi 20 sivua suuremmaksi kuin se 
edellisenä vuonna oli. Koska johtokunta korotti vuoden 
lopulla lehden ilmoituemaksuja melko huomattavasti, on 
hyvin todennäköistä, ettei se ainakaan tänä vuonna tuota 
enää tappiota.

Verot, jotka on merkitty yleiskulujen tilille, li
sääntyivät 61.000 mk ja olivat hoin 387.000 markkaa.

Johtokunta jättää tilinpäätöksen edelläeaitetyin 
selostuksin hallintoneuvoston käsiteltäväksi.

Tämän jälkeen hallintoneuvoston puheenjohtaja luki 
tilintarkastajain antaman lausunnon sekä KKn että KKn 
Osakeyhtiön tileistä (Liitteet Hit 2 ja. 3).

Kuultuaan tilinpäätöksen johdosta annetun selostuk
sen sekä tilintarkaatajäin lausunnot, hallintoneuvosto 
päätti yhtyä edustajakokoukselle tehtävään ehdotukseen, 
että tilinpäätös vahvistettaisiin esitetyssä muodostaa.

3. §.
Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti yhtyä liit-



f

teeaaä K] 1 esitettyyn KKn ylijäämän käyttöä koskevaan 
elidotukaeen.

4. §■
Toimitusjohtaja A u r a  esitti hallintoneuvos

tolle seuraavan KKn viime vuoden toimintaa koskevan 
selostuksen (Liite iC 4)-

Selostus merkittiin kuullulta!.

5. §•
To imt tue johtaja A u r a  esitteli hallintoneu

vostolle KKn johtokunnan hyväksymän ja edustajakokouk
selle tehtävän KKn vuoden 1940 vuosimaksua koskevan eh
dotuksen-(Liite 15 5).

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti yhtyä joh
tokunnan ehdotukseen.

6. §.

KKn neuvontaosaston hoitaja L a a k s o  esitte
li hallintoneuvostolle johtokunnan hyväksymän ja edusta
jakokoukselle tehtävän esityksen ‘Osuuskauppaliike ja 
asuntokysymys' (Liite JE 6).

Sitten kun asiasta oli keskusteltu, hallintoneu
vosto päätti yksimielisesti, että esitys ja siihen liit
tyvä päätöslauselmaehdotus jätetään liittokokousten kä
siteltäväksi esitetyssä muodossa.

7. §.
KKn sihteeri T o i v o n e n  esitteli hallinto

neuvostolle johtokunnan hyväksymän ja edustajokokoukeel-

käyttä

Selostusta
------

ToTml anasta

KKn
vuosimaksu 
vucdekei 1940

'Osuuskauppa
liike ja 
asunto
kysymys1

'Osuuskauppa- 
Tuko a 
nuoriso'



le tehtävän esityksen 'Osuuskauppaliike ja nuoriso' 
(liite K 7).

to-

Sitten kun aeiasta oli keskusteltu, hallintoneu
vosto päätti yksimielisesti, että esitys ja siihen 
liittyvä päätöslauselmaehdotus jätetään liittokokous
ten käsiteltäväksi esitetyssä muodossa.

kun SAK oli irtisanonut KKn ja SAKn välillä tehdyn so
pimuksen edistysmielisessä osuuskauppaliikkeessä puh
keavien työriitain aelvittelemiseksi ja samalla jättä
nyt ehdotuksen uudeksi sopimukseksi, KKn ja SAKn kes
ken oli käyty neuvotteluja uuden sopimuksen aikaansaa
misesta. Neuvotteluissa olikin päästy yksimielisyyteen. 
Sekä KKn että SAKn hallintoelimille oli päätelty tarkas
tettavaksi jättää seuraava sopimusehdotus (Liite K 9). 
Ennenkuin tämä sopimusehdotus astuu voimaan, KKn hal
lintoneuvoston ja SAKn valtuuskunnan on se hyväksyttävä. 
KKn johtokunta on puolestaan ehdotuksen käsitellyt ja 
päättänyt yhtyä neuvottelijäin ehdotukseen.

Sitten kun asiasta oli keskusteltu, hallintoneu
vosto päätti yksimielisesti valtuuttaa johtokunnan lo- 
pullieeeti allekirjoittamaan sopimuksen.

8 . §.

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti hyväksyä

ohjelma*

9. §.
mfn ia SAKn Toimitusjohtaja A u r a  ilmoitti, että sitten

10. §.
Asian esitteli toimitusjohtaja A u r a  lausuen: 
Taloushenkilökunnan koulutus ei ole maassamme onäa

Rrvi.-jtgl
koulu-
oeakeyhtlöbn
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f.

pitkään aikaan vastannut vaatimuksia, L!aan kotitalous- liittyminen 
koulut valmistavat yleensä emäntiä koteja ja maalaista- 
loukaia varten. Kasvatusopillinen talouskoulu valmis
taa taaB talousopettajattaria ja luennoitsijoita. Näis
sä kouluissa oppilaat opetetaan valmistamaan ruokaa, 
mutta heille ei anneta lainkaan ravintoloissa kysymyk
seen tulevaa liiketaloudellista opetusta eikä myöskään 
ravintoloiden hoitoa koskevaa opetusta.

Kun kehitys on meidänkin maassamme kulkenut var
sin nopeasti siihen suuntaan, että ihmiset ruokailevat 
yhä enemmän ravintoloissa, on ravintoloita perustettu 
kovin paljon, mutta niille on ollut mahdotonta sauda 
päteviä emäntiä, hovimestareita ja tarjoilijoita. Sitä 
paitsi ovat alkoholiravintoloiden korkeat ammattitaito
vaatimukset tehneet tcimihenkilöpulman entistäkin pahem
maksi.

Näistä syistä on johtunut, että Helsinkiin on ryh
dytty puuhaamaan laajalle pohjalle perustettavaa ravin
tolakoulua, jossa koulutettaisiin ravintolain emännöit- 
sijöitä, hovimestareita ja tarjoilijoita. Hankkeen 
alullepanija on Oy. Alkoholiliikkeen sisaryhtiö Kansan- 
ravinto Oy.

Suunnitelman mukaan pitäisi koulun toimia joko 
säätiön tai osakeyhtiön pohjalla, ja määräämisvalta 
Biinä tulisi olla yleishyödyllisellä pohjalla toimivilla 
järjestöillä.

Peruspääomaa pitäisi saada noin 2 milj. markkaa.
Osakkaiksi on ajateltu seurnavat järjestöt:

Kansanravinto Oy ..................  500.000i-
KK ...............................  500,000:-
SOK ..............................  500.000:-

aekä Ravinto loi tai jäi n liitto .........  500.000:-,
jos Be pystyy niin paljon sijoittamaan rahaa yritykseen.

Helsingin kaupungilta on toiveita saada tontti 
sopivalta paikalta puolella hinnalla, jolle tontille ra-



lennettäisiin koulutalo opetuskeittiöinään.
Valtiolta tai Alkoholiliikkeeltä uskotaan aaatavan 

tarvittava laina.
Valtio maksaa koulun kuatannukeista 60 f6.
Alkuunpanijan taholta on nyt tiedusteltu, tulisiko 

KK mukaan mainitulla rahamäärällä, ja ilmoitettu, että 
SOK on ahtanut myönteisen ennakkovaatauksen.

Johtokunta käsitteli asian tällä viikolla. Tällöin 
kiinnitettiin huomiota seuraaviin seikkoihini

1) että KK ei ole voinut kouluttaa edes teoreetti
sesti tarpeeksi jäsenjärjestöilleen ravintolain emäntiä, 
josta on johtunut, että mm. edUBtajakokouksissa on tämän 
puutteen poistamiseksi lausuttu usein toivomuksia}

2) ettei tarjoili j o iden ja hovimestareiden koulutta
miseksi ole voitu tehdä mitään}

3) ettei osuuskauppojen ravintoloiden taso 'lähes
kään yleisesti vastaa tämän vuokBi vaatimuksia.

Varsinkin tämän alan tuntija talousneuvos Sillan
pää alleviivasi sitä, etteivät talouskouluista saadut 
emännät tiedä mitään ravintoloiden liiketaloudesta ja 
kannattavuudesta.

Vielä todettiin, että sen pääoman korolla, joka 
olisi kouluun kiinnitettävä, ei arvion mukaan voitaisi 
toimeenpanna edes kaksia teoreettisiakaan ravintolain 
emäntien kursseja. Tarkoitukseen kiinnitettävää pääomaa 
ei sen vuoksi voitu pitää een suuruudesta huolimatta kor
keana.

Johtokunta päättikin näitä näkökohtia silmälläpi
täen ehdottaa hallintoneuvostolle, että bg antaisi joh
tokunnalle oikeuden yhtyä edellämainitulla rahnmBHrai 1 li 
koulnyhtymään ehdolla, että ne yksityiskohtaiset suunni- 
telmat, jotka tullaan myöhemmin laatimaan, osoittavat 
koulun voivan täyttää ne ehdot, jotka johtokunta katsoo 
tarpeelliseksi asettaa. Tällainen periaatteellinen en-



nakkopäätöa on tarpeellinen kahdestakin syystä. Enoik
si oiksi, ettei yksityiskohtaisia suunnitelmia voida 
tehdä ennenkuin nähdään, paljonko pääomaa saadaan kokoon. 
Toiseksi sen suoksi, että KK pääsisi tällöin valvomaan 
etujaan jo koulusuunnitelmia laadittaessa.

Ehdotuksen johdosta syntyi keskustelua.
H y v ä r i n e n i  Kykyisin on melkein kaikissa ., 

ravintoloissa puutetta ammattitaitoisesta henki lökunnao-^ 
ta. Viipurin Osuusliikkeessä tätä puutetta on koetettu 
poistaa järjestämällä ravintolahenkilökunnalle luento
kursseja. Tällaiset kurssit eivät kuitenkaan pysty an
tamaan riittävää ammattikoulutusta. Jos suunnitellussa 
koulussa pystytään kasvattamaan ravintoloille emäntiä 
ja keittäjiä, sen perustamista on tuettava. Puhuju yh
tyi johtokunnan ehdotukseen.

K a r h ii Ravintolaliike laajenee jatkuvasti, 
minkä vuoksi ammattitaitoisten henkilöiden tarve tulee 
yhä suuremmaksi. Kun osuuskaupat eivät voi tämän koulun 
ylläpitämiseksi mennä kovin suuriin uhrauksiin, olisi 
saatava etukäteen takeet siitä, että valtio osallistuu 
koulun ylläpitokustannuksiin huomattavalla määrällä.

T a n n e  n  Elanto on koettanut poistaa ammatti
taitoisen ravintolaväen puutetta järjestämällä tilapäisiä 
kuroseja tarjoilijoille ja keittlöväelle. Tällaisista 
tilapäisistä kursseista ei ole kuitenkaan pysyvää hyötyä, 
minkä vuoksi pysyvän koulun aikaansaaminen näyttää tar
peelliselta. Tuntuu ailtä, että Alko, joka on puuhan 
takana, pyotyy kyllä nyt käsiteltävänä olevan suunnitel
man toteuttamaan. Alkon velvollisuutena on myös pidettävä, 
että se lainaa koulutaloa varten tarvittavat varat. Ke
rättävällä osakepääomalla voidaan ilmeisesti koululle 
hankkia riittävä kalusto. Koulun ylläpitomakeuista val
tio luonnollisestikin tulee suorittamaan huomattavan osan, 
jota paitsi koulu Baa tuloja myöskin oppilasmaksuista.



JO.

osaston
hoitajan
loimi?

Puhuja yhtyi johtokunnan ehdotukseen.
H y v ä r i n e n  esitti vielä toivomuksen, et

tä koulu ryhtyisi, sittenkun se toimintansa aloittaa, 
järjestämään lyhyempiä kursseja myös maaseudulle.

K ä r k k ä i n e n  yhtyi johtokunnan ehdotukseen.
Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti yhtyä johto

kunnan ehdotukseen.

ABian esitteli toimitusjohtaja A u r a  lausuen: 
KKn toimenvälitysoeaston vastuunalaisena hoitajana on 
tähän asti ollut rakennusosaston hoitaja Ahvenainen. Hän 
on kuitenkin tässä tehtävässä jo pidemmän ajan ollut vain 
nimellisesti, koska hänellä rakennusosaston hoitajana on 
ollut kovin paljon työtä. ToimenvälitysaBioita on hoita
nut hänen valvontansa alaisena KKn toimihenkilö Waldemar 
Hiilos. Nyt on rakennusosaston hoitaja Ahvenainen pyytä
nyt päästä toimenvälitysosaston asioista kokonaan vapaak
si. Kohtuullista onkin, että Ahvenainen toimenvälityB- 
oeaston hoitajan tehtävästä vapautetaan. Johtokunta eh
dottaa sen vuoksi, että Ahvenainen vapautettaisiin toimen- 
välityaosas.ton hoitajan tehtävästä ja että hänen tilalleen 
toitaenvalitysosaston hoitajaksi nimitettäisiin Waldemar 
Hiilos, jonka tämän tehtävän ohella tulisi hoitaa myös 
painoaBioita. Hiilokeen palkka on tähän asti ollut 3.500 
mk kuukaudessa, mutta kun Liikkeenhoitajien liiton tarif
fissa oh KKn osastonhoitajan vähimmäispalkkana 4.500 mark
kaa ja kun Hiilos työntekijänä muutenkin ansaitsee tifanÄn 
palkan, johtokunta ehdottaa, että hänen palkakseen määrät
täisiin 4.500 markkaa kuukaudessa.

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti hyväksyä joh
tokunnan ehdotuksen.

11. §.

V a k u u d e k s i  j



/ /



Pöytäkirja KKn HALLIVTOHKUVOSTON
kokouksesta, joka pidettiin Helsingissä,
KKn hallintoneuvoston huoneistossa, huhti
kuun 15* päivänä 1939.

Saapuvilla olivat: hallintoneuvos
ton jäsenet Frans Hautala, Jafet Heikkilä, 
Oskari Heikkilä, Kalle Hyvärinen, Otto Kar
hi, Ahti Kärkkäinen, Hilma Laine, A. Mart
tila, V. Paavilainen, Kalle Palm, Matti 
Pukkila, J. Rosvall, Albin Sihvonen,*yäinö 
Sinisalo, Väinö Tanner ja Yrjö Tossava; 
johtokunnan jäsenet Jalo Aura, J.W. Keto, 
Helmer Lehti, Paavo Raittinen, Kiina Sillan
pää ja Onni Toivonen; sekä KKn toimihenki
löt Jalmari Laakso ja Antero Rinne.

heenjohtaja Väinö Tanner ja pöytäkir, 
ti allekirjoittanut hallintoneuvoston sih
teeri.

Johtokunnan sihteeri luki 8/2 - 12/4 1939 pidetty- Johtokunnan 
jen johtokunnan kokousten pöytäkirjat.

Luetut pöytäkirjat merkittiin kuulluiksi.

KKn neuvontaoaaston hoitaja L a a k s o  esitti Selostusta
osuus-hallintoneuvostolle 30uraavan selostuksen edistysmielio- kauppojen
ioininr.ten osuusliikkeiden toiminnasta v. 1938 (Liite NS 10).

1. §.

Selostus merkittiin kuulluksi.
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5. i.
KKn edustajaksi ensi kesäkuussa pidettävään OTKn 

vuosikokouköeeen hallintoneuvosto valitsi yksimielises
ti kaupunginjohtaja J.W. Kedon ja häner^vararaiehekseen 
junailija A. Marttilan.

4. {•
KKn edustajaksi ensi kesäkuussa pidettävään HENKI- 

ja PALO-KANSAN vuosikokoukseen hallintoneuvosto valitsi 
yksimielisesti toimitusjohtaja Jalo Auran ja hänen vara- 
miehekseen. kauppalanjohtaja Ahti Kärkkäisen.

5. §■
KKn edustajaksi tänä vuonna pidettävään ELÄKELAITOS 

TUEN Vuosikokoukseen hallintoneuvosto valitsi yksimieli
sesti • tolmittaja Helmer Lehden ja hänen varamiehekaeen 
tohtori Antero ̂ Rinteen.

6. §.

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti, että ensi 
kesäkuussa pidettävään KKn edustajakokoukseen kutsutaan 
Suomen Ammattiyhdistysten Keskusliitto, Työväen Sivistys
liitto, Pienviljelijäin Liitto, Helsingin kaupunginhalli
tus, sosiaaliministeri sekä kauppa- ja teollisuusministe
ri.

7. §.
Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti, että ensi 

kesäkuussa pidettävään KKn edustajakokoukseen ulkomaisis
ta veijesjärjestöistä kutsutaan ainoastaan Skandinavian-
maiBsa ja Virossa olevat OBuuskaupalliset järjestöt.-

»



Hallintoneuvoa to päätti yksimieli Be st i, että tönii Eduotus
■vuonna lähetetään edustajia, mikäli kutsuja saapuu, 
Skandinavianmaiden ja Viron osuuskaupallisten Järjestö
jen kongresseihin sekä muissa maissa mahdollisesti pi
dettäviin juhlakongraaseihin.

9. §.
Hallintoneuvosto päätti ykBimielise s ti, ,.että edus

tajakokoukselle esitetään vuoden 1940 vuosimaksua koske-? 
va päätöslauselmaehdotus sellaisena kuin se on liittees
sä IC 11.

1 0 . § .

Hallintoneuvoston jäsenille oli etukäteen jaettu 
KKh johtokunnan laatima vuosikertomus vuodelta 1938.

Sitten kun hallintoneuvosto oli yksityiskohtaises
ti tutustunut johtokunnan vuosikertomuksen sisällykseen, 
hallintoneuvosto päätti yksimielisesti vuosikertomuksen 
ja tilinpäätöksen johdosta antaa edustajakokoukselle 
seuraavan lausunnon (liite N? 12) .

n. §.
KeuvontaosaBton hoitaja Jalmari l a a k s o  

ilmoitti, että hänen laatimansa edustajakakousesitys 
'Osuuskauppaliike ja asuntokysymys' oli ollut kaikkien 
liittokokousten käsiteltävänä. Mitään muutosehdotuksia 
esitykseen liittokokouksissa ei oltu tehty.

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti, että edus
tajakokoukselle esitetään asiasta päätöslauselmaehdotus 
sellaisena kuin se on liitteessä K? 13.

uiJfcODalol ■ . 
kongreaseisB 
v- 193 9•

KKn
vuoa 1 maksu
v. 1<M0

KKn vuosl- 
kertonua 
v;lta 19;'

'Osuuskauppa-- 
U iko ja 
asunto
kysymys1
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'Osuuskauppa- 
liika Ja 
nuorlao1

Ruotsinkie
linen
valistustyön

12 . §.

Sihteeri T o i v o n e n  ilmoitti, että hänen 
laatimansa edustajakokouseBitysi 'Osuuskauppaliike ja 
nuoriso' oli ollut kaikkien liittokekousten käsiteltä
vänä. Mitään muutosehdotuksia esitykseen ei liittoko
kouksissa oltu tehty.

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti, että 
asiastä esitetään edustajakokoukselle päätöslauselma
ehdotus sellaisena kuin se on liitteessä K 14■

13.§.
Asian esitteli toimitusjohtaja A u r a  lausuen:
Kun edistysmielinen osuuskauppaliike on yhä enem

män levinnyt myöskin ruotsinkielisille alueille, on 
osoittautunut tarpeelliseksi, että KKhon kiinnitetään 
henkilö, jonka tehtävänä on järjestää ruotsinkielistä 
osuuakaupallista valistustyötä ja osuuskaupallista neu
vontaa. Tämän tähden johtokunta on julistanut tällaisen 
toimen avoimeksi. Toimeen ilmoittautui kaikkiaan n. 30 
hakijaa. Tutustuttuaan huolellisesti hakemuksiin johto
kunta päätti ehdottaa hallintoneuvostolle, että toimeen 
valittaisiin maisteri Sven Wickström pyytämällään 2.800 
markan kuukausipalkalla. Wickström on laudatur-kirjoi
tuksensa kirjoittanut osuustoiminnan alalta. Kotikiele
nä hänellä on ruotsinkieli, mutta hän taitaa hyvin myös 
suomenkieltä. Hän on palvellut Jonkin verran liikealal
la, mutta myönnettävä on, että nyt täytettävään toimeen 
hän ei ole heti valmis. Toiselta puolen aBla taas on 
niin, että valmista miestä tällaiseen toimeen tuskin voi
daan löytöäkään. Wiokstrcmillä näyttöä kuitenkin olevan 
edellytyksiä kysymyksessäaievaan tehtävään perehtyä.

Ehdotuksen johdosta syntyi keskustelua.
K a r h i  piti tärkeänä, että toimeen on välittä-



va henkilö, Joka osaa myös suomenkieltä Ja että hän on

P a a v i l a i n e n  tiedusteli, onko Johtokun
ta kiinnittänyt huomiota Chriatianssonin hakemukseen.
Hän on tiettävästi hyvä puhuja Ja tuntee edistysmielistä 
osuuskauppaliikettä.

Toimitusjohtaja A u r a  lausui, että johtokun
nan tietämän mukaan Christiansaonin kirjallinen kielen
käyttö on puutteellista. Sitäpaitsi hän on jo iäkäs 
mies.eikä ole luultavaa, että hän voisi perehtyä liik- 
keenhoidolliseen neuvontaan, jota tehtävää nyt valitta
van henkilön myös on hoidettava.

Keskustelun päätyttyä tähän hallintoneuvosto päät
ti yksimielisesti, että KKhon kiinnitetään ruotsinkieli
sen valistustyön ja liikkeenhoidolllsen neuvonnan järjes
täjä ja että tähän toimeen valitaan maisteri Sven Wick
ström 2.800 markan kuukausipalkalla.

Asian esitteli toimitusjohtaja A u r a  lausuen: Oy.Terme Abn
Osuuskaupallisten järjestöjen ostettavaksi on tar- ostaminen 

jottu Oy. Tarmo Ab -niminen vesi- ja lämpöjohtoliike.
Kaupassa tulisi ostettavaksi seuraava omaisuus:

iältään jiuori ja kehityskykyinen

14. §.

osakkeiden

2rakennuksia ja 2097 m suuruinen tontti
Pietarinkatu 12 .....................
varastorakennus Salmisaaressa .......
kalusto ja työkaluja ...............
varastoa noin .......................
arvopapereita .......................

2.300.000:-
120.000:-
450.000:-

2.0C0.000:-
66.000:-

Yhteensä mk 4.9358.000 -

Yhtiön osakepääoma on 3 milj. markkaa ja tulisi
niitä maksaa edellämainittu hinta vähentämällä 1 milj. 
markan kiinnelaina, joka jäiBi ostajan vastattavaksi.
Kun tavaravarastojen hinta on arviohinta, voi edellämai-



nittu yhteismäärä jonkin verran muuttua. Yhtiön nykyi
set omistajat sitoutuvat vastaamaan yhtiön veloista, 
paitsi edelläraainituata 1 milj. markasta. Pietarinka
dun varrella olevat rakennukset ovat huonoja ja niissä 
toimii siitä huolimatta, että tontti on asuntotontti, 
useita pieniä teollisuuslaitoksia. Jos tontin hinnaksi 
lasketaan 1.000 mk m Itä1, jää rakennuksille hintaa noin 
200.000 markkaa.

Kalustoon kuuluu mm. konttorikaiusto ja työkalui
hin 40 työmailla käytettävää putkityökalustoa. Kaluston 
inventaariohlnnasta, jonka on ilmoitettu olevan jonkin 
verran nettohintaa, alemman, on vähennetty 25 Jos 
hinta tästä huolimatta osoittautuu arvostelussa liian 
korkeaksi, voidaan sen alentaminen ottaa harkittavaksi.

Arvopapereissa on 63 kpl a 1000:- Putki- Oyn osak
keita. Niistä maksetaan myyjän ilmoituksen mukaan vuo
sittain sangen hyviä osinkoja. Osakkeisiin sisältyy 
myös eräitä oatoetuja. Varasto olisi otettava vastaan 
päivän hinnoilla. Epäkuranttia tavaraa ei tarvitse os
taa.

Tehtyjen laskelmien mukaan tarvitsevat Helsingissä 
olevat edistysmieliset osuuskaupalliset järjestöt vuo
sittain noin 8 a 10 milj, markan arvosta vesi- ja lämpö- 
johtolaitteitä. Tämä määrä riittää hyvin po. yhtiön työ
määräksi. Yhtiön ostoa puoltaa edelleen se, että siten 
voidaan saada käytettäväksi ammattitaitoinen johto ja 
työväki. Yrityksen ostamisen kautta voitaisiin edistys
mielisten osuuskaiippajärj estojen suorittamista vesijohto
töistä yrittäjävoitto saattaa omille Järjestöille.

Asiasta ovat keskusjärjestöjen toimitusjohtajat se
kä eräät muut johtajat pitäneet neuvottelun, jossa on 
tultu sille kannalle, että mainittu osakeyhtiö olisi os
tettava. OTXn johtokunta an jo tehnyt päätöksen omalta 
kohdaltaan osallistua kauppaan, jos alempana esitetyt jär-



jestöt omasta puolestaan kaupan hyväksyvät. Eri järjes
töjen tulisi suunnitelman mukaan merkitä osakepääomasta 
seuraavat määrät s

Oy. Termo Absllä on toimisto Helsingissä sekä Ou
lussa. Sikäli kun omilta järjestöiltä liikenee, voisi 
yritys edelleenkin toimia myöskin vapailla markkinoilla. 
Kansa-yhtiöiden tarve mainitun osakeyhtiön suhtem an 
enemmän tilapäinen, joten ne osallistuvat yritykseen pää
asiassa sijoitustarkoituksesBa ja auttaakseen asian rat
kaisua. Yhtiön mahdollisesti tuottama ylijäämä on tar
koitettu jaettavaksi siten, että pääomalle maitse t tai s iin 
kohtuullinen korko, johon tarvittava ylijäämä otettaisiin 
tilinpäätökseen. Muu ylijäämä jaettaisiin ennen tilien 
päättämistä osakkeiden omistajille sen mukaan kuin kukin 
on yritystä käyttänyt.

KKn johtokunta on puolestaan huolellisesti harkin
nut tätä asiaa ja päättänyt ehdottaa hallintoneuvostolle, 
että KK osallistuisi Oy. Termon Ab. osakekannan ostami
seen edelläselostetulla tavalla.

Ehdotuksen johdosta syntyi keskustelua.
K a r h i  tiedusteli, lopetetaanko Termon Oulun 

toimisto, jos Termon osakkeet Joutuvat edistysmielisten 
osuuskauppojen keskusjärjestöjen haltuun.

Toimitusjohtaja A u r a  ilmoitti, että Oulun toi
misto tulisi luultavasti lakkautettavaksi.

P a a v i l a i n e n  tiedusteli, tuliaisiinko 
helsinkiläisellä työvoimalla suorittamaan rakennustöitä 
myöskin maaseudulla.

Toimitusjohtaja A u r a  ilmoitti, että niin tul-

EK ...
OTK
KANSA
HAKA
ELANTO

GOO.OCO:-
6 0 0 . 0 0 0 : -

6 0 0 . 0 0 0 : -

6 0 0 . 0 0 0 : -

6 0 0 . 0 0 0 : -

taislln tekemään.
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T a n n e r  lauBUl, että ko. kauppaa ei ole 
katseltava minään välttämättömänä laajennuksena eikä 
erikoisena afäärinä, Bitä on pidettävä vain tarpeel
lisena korjauspajojen laajentamisena. Kun osuusliik
keillä jft' niiden keskusjärjestöillä on annettavana 
ostettavalle yritykselle riittävästi työtä, on pai
kallaan, että tarjollaoleva yhtiö nyt ostetaan.

Keskustelun päätyttyä tähän, hallintoneuvosto 
päätti yksimielisesti valtuuttaa johtokunnan osallis
tumaan ko. Oy. Termo Ahn osakekannan oatoon 6OO.OOO1- 
m ark ali a.

15. §.
Asian esitteli toimitusjohtaja A u r a  lausueni
Vuonna 1936 pidetty edustajakokous päätti, että 

KKn osuuskauppakoulu on muutettava sisäoppilaitokseksi, 
sitten kun hallintoneuvosto katsoo sen tarpeelliseksi. 
Tämän päätöksen perusteella KKssa on useaankin otteeseen 
harkittu, mitä mahdollisuuksia osuuskauppakouiun laajen
tamiseen sisäoppilaitokseksi olisi olemassa, sillä osuus- 
kauppakoulun työn jatkuva lisääntyminen alkaa yhä enem
män vaatia tällaiata laajentamista. Asia on jälleen 
otettu esille, kun nyt on tarjolla sopiva rantatontti, 
joka sijaitsee Legerösaä n. 12 kmn päässä Helsingistä 
ja on laajuudeltaan n- 30.000 m2. Tällä tontilla on kol
me hirsihuvilaa, sauna, venevaja, talli ja laituri. Ra
kennukset ovat kyllä huonossa kunnossa,eikä niitä voida 
koulun tarkoituksiin käyttää muuten kuin ehkä opettajain 
asunnoiksi. Tontilta on erittäin kaunis näköala merelle 
ja kaupungista alana on erittäin hyvät liikenneyhteydet. 
Tontista pyydetään hintaa 800.000 markkaa rakennuksineen.

Asiaa käsitellessään KKn johtokunta on ratkaissut 
ensinnäkin kysymyksen, onko perustettava sisäoppilaitos



sijoitettava kaupungin ulkopuolelle vaiko kaupunkiin 
KKn toimitalon yhteyteen. Ratkaisu on ollut valkea, 
sillä kummallakin mahdollisuudella on etunsa ja varjo
puolensa. Koulun sijoittamista maaseudulle puolustaa 
se, että opiskelu siellä tulee rauhalliseksi ja tehok
kaaksi, jota paitsi siellä voidaan pitkin kesää järjes
tää loman viettoon yhdistettyjä kesäkursseja. Kaupun
kiin sijoittamisen puolesta taas puhuu bs, että koulun 
ylläpitokustannukset tulisivat täällä Jonkin verran 
halvemmiksi ja että opettajain kuljettamisesta kouluun 
ei täällä tarvitsisi huolehtia. Johtokunta on kuiten
kin antanut enemmän arvoa kaupungin ulkopuolella sijait
aavan oppilaitoksen tarjoamille eduille ja ehdottaa een 
vuoksi, että koulua varten hankittaisiin sopiva tontti 
kaupungin ulkopuolelta. Samalla johtokunta on päättä
nyt pyytää hallintoneuvostolta valtuutta ostaa koulua 
varten mainittu raatimies Furuhjelmin omistama maa-alue 
Degeröstä.

Ehdotuksen johdosta syntyi keskustelua.
K a r h i  lausui, että jos koulu rakennetaan 

kaupunkiin, tontti ja rakennus tulevat kalliimmiksi 
kuin mitä ne tulevat maksamaan kaupungin ulkopuolella. 
Nyt tarjolla olevasta tontista vaadittu hinta on koh
tuullinen, minkä vuoksi puhuja kannatti johtokunnan eh
dotusta.

P a a v i l a i n e n  piti kyseenalaisena, ovat
ko maaseudun tarjoamat edut niin suuret, että sisäoppi
laitos olisi vietävä pois kaupungista. Kaupunki tarjoaa 
niin monia etuja opiskelun suhteen, että olisi vakavasti 
harkittava, eikö sisäoppilaitosta sittenkin olisi sijoi
tettava kaupunkiin.

T a n n e r  tiedusteli, paljonko pääomia oppi
laitokseen oliai kiinnitettävä.

Toimitusjohtaja A u r a  vastasi, ettei rakennus-



kustannuksia ole laskettu, aen sijaan on arvioitu, 
että rakennettava oppilaitos tulee tontin hinnan li
säksi maksanaan noin 3 ^ 3,5 milj. markkaa.

K ä r k k ä i n e n  lausui, että vaikkakin sisä
oppilaitokset tavallisesti pyritään sijoittamaan maalle, 
Paavilaisen esittämillä epäilyksillä on oikeutuksensa. 
Opettajien kulkeminen kaupungin ulkopuolella olevaan 
kouluun on hankalaa. Toiselta puolen on aBla niin, et
tä pääkaupungin houkutukset eivät haittaa oppilaiden 
opiskelutyötä kaupungissa sanottavasti.. Kun oppilai
toksen sijoittaminen KKn toimitalon yhteyteen tuo usei
ta käytännöllisiä etuja, puhuja oli sitä mieltä, että 
ajatuksesta sijoittaa osuuskauppakoulu kaupungin ulkopuo
lelle, olisi luovuttava.

H y v ä r i n e n  lausui, että rakennuskustannuk
sien välillä ei ole sanottavaa eroa rakennettiinpa koulu 
maalle tai kaupunkiin. Jos koulu sijoitetaan kaupungin 
ulkopuolelle, oppilaiden opiskelutyö tulee keskltetym- 
mäksi kuin mitä Be tulisi kaupungissa. Puhuja piti kou
lun sijoittamista kaupungin ulkopuolelle erittäin tärkeä
nä varsinkin siltä syystä, että silloin voidaan järjes
tää myöskin kesän aikana kursseja.

T o i v o n e n  selosti niitä kokemuksia, joita 
hän oli saanut seuratessaan oplskelutyötä kaupungin ulko
puolella olevassa sisäoppilaitoksessa Työväen Akatemias
sa ja kaupungissa sijaitsevassa KKn osuuskauppakouluBsa. 
Nämä kokemukset kehoittavat sijoittamaan koulun kaupun
gin ulkopuolelle. KKn o su u sk au pp a k o u lu B s a  on nim. saa
tava opiskelutyö niin tehokkaaksi kuin mahdollista,kos
ka kalkki järjestettävät kurssit voivat kestää Vain muu
tamia viikkoja. Itse opiakelutyön kannalta koulun el 
tarvitse olla kaupungissa, sillä sisäoppilaitokseen on 
varattava kaikki tarpeelliset opetusvälineet. Erittäin 
tärkeätä on myös, että oBuuskauppakoulu voi järjestää



keeäkursaeja, koska sen avulla koulun työtä voidaan 
pidentää ainakin neljänneksellä.

K ä r k k ä i n e n  luopui ehdotuksestaan, että 
koulu sijoitettaisiin KXn toimitalon yhteyteen ja yhtyi 
kannattamaan johtokunnan ehdotusta.

T a n n e r  ehdotti, että johtokunnalle myön
nettäisiin valtuus ostaa nyt tarjolla oleva tontti sisä
oppilaitosta varten ja että oppilaitoksen rakentamises- 
ta päätettäisiin myöhemmin. Hallintoneuvoston olisi 
keväällä pidettävän kokouksen yhteydessä käytävä tutus
tumassa nyt kysymykaeBsäolevaan paikkaan, jos johtokunta 
tarjotun tontin ostaa.

R a i t t i n e n  ehdotti, että tontti ostettai- 
eiln KKn osakeyhtiölle, koska siten vapauduttaisiin 
eräistä tarpeettomista muodollisuuksista.

Keskustelun päätyttyä tähän hallintoneuvosto päät
ti yksimielisesti myöntää johtokunnalle valtuuden oBtaa 
KKn Osakeyhtiön nimeen nyt tarjolla olevan tontin kor
keintaan 800.000 markan kauppahinnasta.

V a k u u d e k s i  :

Pöytäkirja tarkastettu ja hyväksytty. 
Helsingissä 2. kesäkuuta 1939«

Z 7 ^



£ 3 .

PÖYTÄKIRJA KKn hallintoneuvoa- 
ton kokouksesta, Joka pidettiin Hel
singissä KKn hallintoneuvoston huo
neistossa kesäkuun 2. päivänä 1939.

Saapuvilla olivat: hallinto
neuvoston jäsenet Frans Hautala, 
Jafet Heikkilä, Oskari Heikkilä, 
Kalle Hyvärinen, Otto Karhi, Ahti 
Kärkkäinen, Hilma Laine, A.Marttila, 
V. Paavilainen, Kalle Palm, Matti 
Pukkila, J. Raatikainen, J. Rosvall, 
Albin Sihvonen, Väinö Slnlsalc,Hugo 
Säilä ja Yrjö Tossava; Johtokunnan 
jäsenet Jalo Aura, Julius Alanen, 
Paavo Raittinen, Miina Sillanpää, 
Juuso Suominen Ja Onni Toivonen sekä 
KKn toimihenkilöt Jalmari Laakso ja 
Antero Rinne .

Puhetta johti hallintoneuvoston 
varapuheenjohtaja Otto Karhi Ja pöy
täkirjan laati allekirjoittanut hal
lintoneuvoston sihteeri.

ir-

mulato

1. §•
Joitakin viikkoja sitten tapahtuneen KKn hai- Hannes Ryömän 

llntoneuvoston jäsenen pääjohtaja Hannes Ryömän 
kuoleman johdosta puheenjohtaja lausui muistosanoja 
vainajalle . Hallintoneuvosto omisti lyhyen hiljai
sen hetken Hannes Ryömän muistolle.

2 .  § .

Johtokunnan sihteeri luki 15/4-24/5-39 pidet- Johtokunnan



M
pöytäkirjoja

Kuluttajani 
Lehden E liaua 
!§k»u_

Konsuaantbla-

tyjen Johtokunnan kokousten pöytäkirjat.
Luettujen pöytäkirjojen johdosta ayntyi kes

kustelua .
S i n i s a l o  lausui, että johtokunta 

oli osunut päätöksessään oikeaan keholttaesaaan 
Janakkalan Osuuskauppaa rl. merkit seinään osakkei
ta Etelä-Hämeesaen perustettavassa raakasokeriteh- 
taassa.

K a r h i  lausui, että kun nuorisotyökysy- 
mystä valmisteltaessa an ollut puhetta myös yhteis
toiminnan kehittämisestä nuorisoseura Jan kanssa, 
olisi yhteistoiminnan ehdoksi asetettava, että nuo
risoseurat luovuttavat talojaan osuuskaupalllsten 
valistustilaisuuksien järjestämiseen.

A u r a  vastasi, että XKn taholta el ole 
ajateltu kiinteätä yhteistyötä nuorisoseurojen 
kanssa. Talojen saantia osuuskaupanIsIin valis
tustilaisuuksiin on KXBta käsin valkea valvoa.

P a l m  , piti yhteistoiminnan kehittämistä 
nuorisoseurojen kanssa valkeana, koska nuorisoseu
rat suhtautuvat kylmästi edistysmieliseen osuus
kauppaliikkeeseen .

Keskustelu julistettiin päättyneeksi. Pöytä
kirjat merkittiin kuulluiksi.

2- §•
Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti, että 

Kuluttajain Lehden tilausmaksu on v. 19^0 12 mark
kaa vuosikerralta.

4. «.
Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti, että



Konaumentbladetin tilausmaksu v. 1940 on 8 mark
kaa vuosikerralta.

detln tilaus
maksu ~

5- §•
KKn toimistossa suoritetun edustajakokousedua- Edustajakokous-

edustamain Vftl -tajaln valtakirjain tarkastuksen perusteella hai- tuuäet
lintoneuvosto päätti yksimielisesti antaa edusta
jakokoukselle edustajavaltuuksista seuraavan lau
sunnon (liite n:o 15) .

6 . §.

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti tehdä Edustajakokous-
asioitaedustajakokoukselle seuraavat esitykset:

1) että edustajakokoukselle valittaisiin 3 
puheenjohtajaa ja että puheenjohtajiksi va
littaisiin ministeri Väinö Tanner Helsingistä, 
toimitusjohtaja Otto Karhi Oulusta ja toimi
tusjohtaja T.E. Karhu Lohjalta;

2) että edustajakokouksen sihteereiksi valit
taisiin KKn toimihenkilöt Jussi Raitio,Antero 
Rinne ja Lyyli Takki;

3) että edustajakokouksen ääntenlaskijoiksi 
valittaisiin Yrjö Keurulainen Pihtiputaalta,
H. Laakso Hiitolasta, Hj . Virtanen Kemistä 
ja Anton Vento Raahesta;

4) että päytäkirjäin tarkastajiksi valittai
siin Martta Salmela-Järvinen Helsingista Ja 
Ilmari Roos Lahdesta;

5) että kansliatoimikuntaan itseoikeutetun 
Jäsenen KKn sihteerin lisäksi valittaisiin



Tontin varaa
minen osuus- 
kauppakoululle

I KKn edustua 
Tuan vuosr: 

öukaeasa

J.O. Rauhala Vllpurlata, Väinö Kilpi Forssasta,
A. Vuolle Tampereelta Ja A. Lunden Turusta;

6) että esitysvihoaaa oleva eduatajakokoukaen 
ealtyallata hyväksyttäisiin;

7) että eduatajakokoua työakentellal aeuraavaa 
aikataulua noudattaen:

a)lauantaina 3.keaäkuuta kello 10-12.30 ja 
kello l4:sta kunnes 

^Sääntömääräiset aalat 
ovat tulleet loppuun 
käsitellyiksi;

h) sunnuntaina 4.kesäkuuta kello 9-12 ja
kello 13:ata esitys
listan loppuun.

8) että tilintarkastajain palkkiot, Jotka ovat 
olleet: tarkastuapalkklota 500 markkaa sekä 
päivärahaa matka- ja kokouspäiviltä 300 markkaa, 
pysytettäisiin ennallaan;

9) että sekä varsinaisia että varatilintarkasta
jia valittaisiin 3* aelcä

10) että seuraava edustajakokous pidettäisiin Tam
pereella .

.7. §.
Toimitusjohtaja A u r a  ilmoitti, että Dege- 

rössä tarjolla olleen osuuakauppakoululle suunnitellun 
tontin ostaminen oli rauennut myyjän ilmoitettua, että 
hän el enää halua ko. tonttia myydä.

Ilmoitus merkittiin kuulluksi.

8. 5.
Sen johdosta, että KKn edustajiksi Eläkelaitos 

Tuen vuosikokoukseen valitut varsinainen- Ja vara-



edustaja olivat tulleet estyneiksi täyttömästä teh
täväänsä, valittiin KKn edustajaksi Tuen vuosikokouk
seen KKn johtokunnan jäsen Juuso Suominen ja hänen 
varalleen KKn neuvontaosaston hoitaja Jalmari Laakso.

Pöytäkirja tarkastettu ja hyväksytty.



Pöytäkirja KKn HALLINTONEUVOSTON ko
kouksesta, joka pidettiin Helsingissä, KKn 
hallintoneuvoston huoneistossa lokakuun 7. 
päivänä 1939.

Saapuvilla olivat: hallintoneuvoston 
jäsenet Väinö Tanner, Otto Karhi, Frans 
Hautala, Jafet Heikkilä, OBkari Heikkilä, 
Kalle Hyvärinen, Ahti Kärkkäinen, Hilma 
Laine, A.Marttila, V. Paavi lainen, Kalle 
Palm, H.Peltonen, Matti Pukkila, J. Raa
tikainen, J.Rosvall, Toivo Salmio, Albin 
Sihvonen, Väinö Sinisalo, Hugo Säilä, A. 
Kylmänen; johtokunnan jäsenet Jalo Aura, 
Julius Alanen, Paavo Raittinen, J.W. Keto, 
Juuso Suominen, Helmer Lehti, Miina Sillan
pää sekä KKn toimihenkilöt Jalmari Laakso, 
E.Heinivaara ja Antero Rinne.

Puhetta johti hallintoneuvoston puheen
johtaja Väinö Tanner sekä 11. §stä alkaen 
varapuheenjohtaja Otto Karhi ja pöytäkirjan 
laati varsinaisen sihteerin estyneenä olles
sa KKn johtokunnan sihteeri Antero Rinne.

Hallintoneuvoston puheenjohtaja T a n n e r  lau- Kokouksen
avaus

aui hallintoneuvoston uuden toimi vuoden alkaesea hallinto
neuvoston entiset ja uudet Jäsenet tervetulleiksi.

A 2. 5.
Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti valita hai- Hallinto

neuvoston
lintonsuvoston puheenjohtajaksi ministeri Tannerin, vara- virkallTjfaln

vaali'puheenjohtajaksi toimitusjohtaja Otto Karhin sekä aihtee- “ 
riksi KKn sihteerin Onni Toivosen, kaikki uudelleen.



Johtokunnan 
| pöytäkirjoja

Johtokunnan sihteeri luki 31/5 - 4/10 1939 pidet
tyjen johtokunnan kokousten pöytäkirjat.

Luettujen pöytäkirjojan Johdoeta eyntyi keskuste
lua.

Suomen liiketyöntekijäin liiton ehdotuksen Joh
dosta elinkustannusindeksin asettamisesta palkanmuutos
tan perusteeksi K a r h i  lausui, että Oulun Osuus
kaupan varastotyöntekijät sanoivat lokakuussa irti en
tisen työehtosopimuksen, jonka sijalle he Ehdottivat 
huomattavasti korkeampiin palkkoihin perustuvaa uutta 
työehtosopimusta, minkä lisäksi ehdotukseen sisältyy 
vielä indeksin asettaminen p&lkanmuutoSten perusteeksi. 
Suuttuneiden olojen johdosta ehdotus lähetettiin kui
tenkin takaisin osastolle tarkistettavaksi. Samoin 
Oulun Osuuskaupan leipurit sanoivat irti entisen työ
ehtosopimuksensa, ja uuteen ehdotukseen sisältyi niin 
Ikään elinkustannuslndekaiperuBte. Tällaiseen työeh
tosopimukseen ei kuitenkaan voitu mennä, vaan sen si
jalle tehtiin tavallinen palkkasopimus kahden kuukau
den irtisanomisajalla. Ellnkustaxm usindeksiperustes
seen on mahdotonta mennä, koska se synnyttäisi risti
riitaa jäsenten ja toimihenkilöiden välillä.

T a n n e r huomautti, että elinkustannusin
deksiin perustuvaan palkanmääräämisjärjestelmään ei 
nykyoloissa voida mennä, koska samanaikaisesti, kun 
elinkustannusindeksi nousee, ihmisten ostokyky heikke- 
nee ja osuuakauppojen myynnit vähenevät ja toimihenki
löiden tarve vähenee.

A u r a  selosti uutta KTTn ja Suomen liiketyön
tekijäin liiton välistä sopimusta, josta p«hut*»«n tämän 
pöytäkirjan 14. pykälässä.

Keskustelu julistettiin päättyneeksi ja pöytäkir
jat merkittiin kuulluiksi.

5- §.



Toimitusjohtaja A u r a  eBitti hallintoneuvoa- Selostusta 
tolia aeuraavan KZn viimeaikaista toimintaa koskevan se- toiminnasta 
lostuksen (Liite ■ /&).

P a a v i l a i n e n  huomautti, että halkokau- 
pan järjestely, joka myöskin kuuluu KXn maataloudelli
siin tehtäviin, on tällä hetkellä tullut ajankohtaisek
si, ja tiedusteli, mitä mahdollisuuksia tähän järjes
telyyn nyt olisi.

A u r a  vastasi, että halkokaupan järjestely on 
tullut ajankohtaiseksi niin äkkiä, ettei sitä ole ennä
tetty järjestää nykyisen tarpeen varaksi.

Hallintoneuvosto päätti merkitä selostuksen kuul
luksi .

5. §.
Toimitusjohtaja A u.r a lausui, että kun KZn Henkilö-

asioita.
liikkeenhoidolliselle tarkastajalle Pietari Salmenojal
le tarjottiin ministerin salkkua, pyysi hän KKlta lupa
uksen siitä, että hän saisi palata entiseen toimeensa, 
sitten kun ministeritoimi päättyy. Voidakseen lisätä 
osuuskauppamiesten vaikutusvaltaa maamme asiain hoidos
sa Johtokunta päätti ehdottaa, että hallintoneuvosto an
taisi mainitun lupauksen. Ehdotus päätettiin tehdä hal
lintoneuvostolle sen tähden, että Salmenojan toimi kuu
luu niihin toimiin, jotka hallintoneuvosto täyttää.

Edelleen toimitusjohtaja Aura lausui, että Bih-
siteeri Toivonen on tullut nimitetyksi kansanhuoltonani s - 

teriön jakeluosaston päälliköksi. Sen vuoksi on suurin 
oea hänen käytännöllisistä tehtävistään annettu ZKn 
toisten toimihenkilöiden hoidettavaksi. Toivonen on 
suostunut virkansa ohella hoitamaan hallintoneuvoston 
sihteerin Ja johtokunnan jäsenen tehtävät sekä edes
auttamaan entisten tehtäviensä suoritusta. Siinä tar-



Työtoverin 
päktoimfE^ 
läjän tolien iUyitäminen.

Sovittelu- la u t  akumiän Jäsenen
viilT-

Kahden tö r k a a ta j an v a a li

koituksessa Toivonen tulee työskentelemään KKssa joka 
päivä klo 9-10 ja mikäli mahdollista klo 15-16.

Johtokunta ehdottaa, että hallintoneuvosto hyväk
syisi tämänlaisen asian Järjestelyn ja määräisi Toivo
sen kuukausipalkaksi sinä aikana, kun hän joutuu toin
taan edellämainitut la tavalla hoitamaan, 5-000 markkaa.

Hallitoneuvosto päätti yksimielisesti hyväksyä 
johtokunnan tekemät ehdotukset.

6 . §.

Toimitusjohtaja A u r a  lausui, että Työtoverin 
päätoimittajan tehtävät on tähän asti hoitanut sihteeri 
Toivonen.

Johtokunta ehdottaa, että hallintoneuvosto nimit
täisi Työtoverin päätoimittajaksi osastonhoitaja Laakson.

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti hyväksyä 
johtokunnan ehdotuksen.

7 .  § .
Toimitusjohtaja A u r a  lausui, että sen jälkeen 

kun sihteeri Toivonen on joutunut toiseen toimeen^ olisi 
myöskin hänen tilalleen KKn ja SAKn väliseen sovittelu- 
lautakuntaan valittava uusi jäsen. Johtokunta ehdottaa, 
että sovit te lulautakunt aan valittaisiin Toivosen tilalle 
varajäsen Yrjö Kallinen Ja varajäseneksi KKn tilastonhci- 
taja Artturi Saarimaa.

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti hyväksyä 
johtokunnan tekemän ehdotuksen.

8. §.

Toimitusjohtaja A u r a  lausui, että KKeta on 
eronnut tarkastaja J.A. Rintala, joka muutti OTKn pal-



velukseen, ja Pietari Salmenoja, joka nimitettiin minis
teriksi. Näin avoimeksi tulleisiin paikkoihin on han
kittu Beuraavat hakijat:
T. P u u m a l a i n e n ,  synt. 1900.

Ansioluettelo s
Opinnot: Kansakoulu, Oeuuskauppakoulu, KKn I ja II 

kirjeellinen kurssi.
Toimet:
1927-32 varastoapulaiaena, myymälänhoitajana ja 

osastonhoitajana Viipurin Olissa,
1932-38 liikkeenhoitajana 01. Koitossa,
1938-39 tavaravarastojen sääntelijänä KKssa. 
Palkka jätetty hallintoneuvoston määrättäväksi.

A. S a a r i m a a ,  synt. 1903.
Ansioluettelo s
Opinnot: Keskikoulu, S.liikemiesten kauppaopisto,

Yhteiskunnallinen korkeakoulu (osuustoimin- 
tatutkinto), KKn myymäläntarkastajain kuresi. 

Toimet: 01.Elannossa n. 4 v. hi nnoitteluo a aatolla ym.
tehtävissä, KKn tilastonlaatijana vata 1928. 

Palkkavaatimus 4.000 mk.
J. J a 1 a v a, synt. 1910.

Ansioluettelo:
Opinnot: Kauppatieteitteenkandidaatti 1934.
Toimet: KKn liikkeenhcidollisella harjoittelulinjalla

toukokuuhun 1936, KP n stipendiaattina Nuot
eissa Jakobsbergin kansanopistossa. Länsi- 
Uudenmaan Osuusyhdistykeen toimitusjohtajana 
toukokuueta 1936.

Palkkavaatimus 4.500 mk.
Onni S a u k k o n e n ,  synt. 1903.

Ansioluettelo:
Opinnot: Kansakoulu, KKn Oeuuskauppakoulu 1928, liik

keenhoitajien ja myymäläntarkastajien kurasi.
Toimet 1
1918-19 harjoittelijana yksityisliikkeissä,
1920-23 myymäläapulaiaena Parikkalan Ok:ssa ja ykBit. 
1923-24 asevelvollisuus,
1924 varastonhoitajana Karppilan Olissa,
1925-29 myymälänhoitajana Viipurin Olissa,
1929- 30 varastonhoitajana Keaki-Karjalan OliBsä,
1930- 31 myymäläintarkaatajana Ke aki-Kar jalan Olsssä,
1931 liikkeenhoidonharjoit teli jana KKn harj.linj.
1931- 32 tarkastajana KKn neuvontaa saa tolia,
1932 toimitusjohtajana Raja-Karjalan 01 isää. 
Palkka jätetty hallintoneuvoston määrättäväksi.

Viljo T y p p B, synt. 1902.
Ansioluettelo 1
Opinnot: Kauppakoulu. KKn Oeuuskauppakoulu, KKn kir

jeellinen maatalouskursei.
Toimet:
1916-22 harjoittelijana, myyjänä, myymälänhoitajana

01.Itä-Karjalassa,
1923-25 myyjänä, myymälänhoitajana Keski-Karj.01:eaä,
1925- 26 myymälänhoitajana Luopioisten Okiasa,
1926- 29 konttoritehtävissä, myymälänhoitajana 01.Voi

massa,
1929-32 kirjanpidollisissa tehtävissä 01.Imatrassa,
1932- toimitusjohtajana Lappilan Okissa.



JS

Osuusliikkeen 
tilaushinta 
Vuodeksi i§40

Työtoverin 
tilaushinta 
vuodeksi 19 4Q

Edustaja
kokous-asioita

Hakijoista ovat Saukkonen ja Jalava pätevimmät, 
mutta he ovat niin tärkeissä tehtävissä, ettei heitä 
voida niistä ottaa pois. Typpö taas ei täytä toimen 
edellyttämiä vaatimuksia.

Johtokunta ehdottaa näin ollen, että hallinto
neuvosto päättäisi ottaa tarkastajiksi A. Saarimaan ja 
T. Puumala!Ben ja määräisi kummankin palkaksi 4.000 mk 
kuukaudelta.

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti hyväksyä 
johtokunnan tekemän ehdotuksen.

9. §•
Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti, että 

OSUUSLIIKKEEN tilaushinta, joka on ollut 30 markkaa 
vuosikerralta, pidetään ennallaan.

10. §.
Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti, että 

TYÖTOVERIN tilaushinta, joka on ollut 20 mk vuosiker
ralta niille osuuskaupoille, jotka tilaavat lehden 
kaikille myymälöissä, varastoissa ja konttoreissa työs
kenteleville toimihenkilöilleen, ja muille tilaajille 
30 mk vuosikerralta, pidetään ennallaan.

11. §.

Toimitusjohtaja A u r a  lausui, että hallinto
neuvoston olisi alustavasti käsiteltävä ensi edustaja
kokouksen ohjelmakysymystä ja päätettävä kokouksen ajas
ta jne.

Osuuskauppaliike täyttää ensi vuonna 40 vuotta. 
Edustajakokous olisi sen tähden järjestettävä juhla
kokoukseksi. Osaksi tämän tähden ja osaksi sen vuoksi, 
ettei osuuskauppaliikkeeBBft nykyjään kaivata ednstaja-

- •>*



kokoukselta enempää periaatteellisia kuin käytännölli- 
aiäkään ohjeita, olisi edustajakokouksen ohjelmaan otet
tava sääntömääräisten aaiain lisäksi vain yleishyödylli
sen asuinrakennus toiminnan edellyttämä KKn sääntöjen 
muut o a kysymys ja joitakin juhlaesitelmiä. Esitelmien 
tulisi tietenkin käsitellä osuuskauppaliikkeen kehitystä 
ja niistä voisi jokin päättyä julkilausumaehdotukseen, 
mikäli se osoittautuu soveliaaksi. Johtokunta on ryhty
nyt toimenpiteisiin 40-vuct is juhlallisuuksien järjestä
miseksi ja asettanut yhdessä Osuusliike Voiman kanssa 
juhlatoimikunnan, jonka tulee tehdä esitys juhlallisuuk
sien ohjelmaksi. Tämä toimikunta tulee pitämään huolen 
siitä, että juhlien ja edustajakokouksen ohjelmat sopeu
tuvat hyvin toisiinsa. Edustajakokousajaksi sopinee par
haiten kesäkuun alkupäivät, joina kokous tavallisestikin 
on pidetty.

Johtokunta ehdottaa näin ollen, että edustajakoko
uksen ohjelmaan otettaisiin sääntömääräisten asiain li
säksi inEn sääntöjen muutos ja eräitä esitelmiä.

Edustajakokousajaksi johtokunta ehdottaa ensi ke
säkuun 1-3- p m  välisen ajan.

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti hyväksyä 
johtokunnan tekemät ehdotukset.

f

12. §.

Toimitusjohtaja A u r a  lausui, että hallinto- M y j a  -tO^en v a a i i -
neuvoBton jäsenille oli jaettu esitys uudeksi osuusliik- ¿TTestygaen

1 t£u£tt /».? - f uudistaminenkeiden edustajistojen vaalijärJestyksekBlTTEiltyB joh
tuu siitä, että entisen vaalijärjestyksen eräät määräyk
set ovat olleet omansa synnyttämään epäselvyyttä eräissä 
tapauksissa. Muutokset uudessa vaali jär jestysesitykseesä 
ovatkin vain joko muodollisia tai tarkoitukseltaan sel
ventäviä. Mitään periaatteellisesti uutta se ei sisällä.



Yleiskeskustelussa P u k k i l a  teki useita 
ehdotuksia esitetyn vaalijärjestyksen eri pykälien muut
tamiseksi. Esityksessä sanotaan, että osuuskunnan sään
töjen 14. §Bsä mainitun edustajiston jäsenet valitaan 
osuuskunnan Jäsenten äänestyksellä joka toinen vuosi. 
Siihen nähden, valitaanko tällöin edustajiston jäsenet 
kokonaisuudessaan uudestaan vai valitaanko vain osa 
heistä, on käytäntö erilainen. Puhuja ehdotti, että 
osuuskuntien vaalijärjestys pjuut et täisiin kuntain vaali
järjestyksen tapaiseksi siinä suhteessa, että vaaleja 
olisi joka kolmas vuosi ja että tällöin valittaisiin 
uudelleen kaikki edustajiston jäsenet. Tämän kautta 
osuuskuntien edustajiston vaalit, jotka tähän asti ovat 
useinkin poteneet mielenkiinnon puutetta, saisivat uut
ta mielenkiintoa.

Edelleen 8. §ssä sanotaan, että ne ehdokaslistat, 
joissa ensismälsenä ehdokkaana on saran henkilö, muodos
tavat yhdistetyn ääniryhmän eli vaaliliiton. Tässäkin 
puhuja ehdotti samanlaista käytäntöä kuin kunnallisessa 
vaalijärjestyksessä, jossa vaaliliiton ehdokaslistoissa 
ei ensimmäisenä ehdokkaana tarvitse olla sama henkilö, 
vaan eri listojen asiamiehet saavat sopia vaaliliitosta. 
Esitetty järjestelmä on hankala siinä suhteessa, että 
jos osuusliikkeen alue on laaja, sopivaa yhteistä hen
kilöä on vaikea löytää ja lisäksi eri paikkakunnat vaa
tivat omaa miestään yleisehdokkaaksi, mikä kaikki vaike
uttaa vaaliliittojen syntymistä. Job 8. § muutetaan eh
dotetulla tavalla, aiheuttaa se sen, että myöskin 21, 22. 
ja 23. § on muutettava vastaavalla tavalla. 23. §n lop
puun on lisättävä 3. kohta, Jonka 8. §n muutos edellyt
tää. 27. §n 2. kohta^ jossa keskuslautakunnan on vaali
tuloksen laskemisesta tehdyssä pöytäkirjassa merkittävä 
myöskin varamiehet, ja 3. kohta, jossa puhutaan varamie- 
hien varamiehistä, olisi poistettava.



Puhuja ehdotti, että asia palautettaisiin Johto
kunnan uudelleen käeiteltäväkBi.

Toimitusjohtaja A u r a  ehdotti, että eBityB 
käytäisiin läpi pykälä pykälältä, jolloin hän kunkin py
kälän kohdalla vastaa tehtyihin huomautuksiin.

Yleiskeskustelu julistettiin päättyneeksi.
Esityksen yksityiskohtaisessa käsittelyssä 

P u k k i l a  1. §n kohdalla uudisti ehdotuksensa, 
että edustajiston jäsenet valittaisiin jäsenten äänes- 

% tykaellä joka kolmas vuosi, jolloin koko edustajisto 
olisi valittava uudelleen.

A u r a  huomautti, että ehdotus on vastoin edus
tajakokouksen hyväksymää kantaa. Malllsäantokysymyksen 
yhteydessä aeia oli laajan pohdinnan alaisena ja asia 
tuli hyväksytyksi siinä muodossa kuin 1. §ssä mainitaan. 
Tärkeämpänä perusteluna oli se, että Jos edustajiston 
jäsenet valitaan kaikki samalla kertaa, se voi määrätyis
sä tapauksissa saada aikaan suuria heilahduksia ja jatku- 
vaieuuden puutetta edustajiston kokoonpanossa sekä osuus
kunnan hallinnossa.

S ä i l ä  huomautti, että käytäntö eri osuuskun- 
niaaa tässä kohden on erilainen, toisieaa valitaan koko 
edustajisto, toisissa vain oaa. Puhuja kannatti esitet
tyä käytäntöä, että edustajiston jäaenet valitaan joka' 
toinen vuosi. Sen sijaan puhuja ehdotti määräyksen, että 
vaalit toimi tetfum marraskuun viimeisenä sunnuntaina muu
tettavaksi siten, että vaalien aika muutettaisiin aikai
semmaksi, esim. syyskuun viimeiseksi sunnuntaiksi. Söin 
siitä syystä, että edustajiston vaalit oliBi pidettävä • 
hyvissä ajoin ennen osuuskuntien syyskokouksia, jolloin 
uusi edustajisto pääsisi valitsemaan myöskin hallintoneu
voston. Täten vältettäisiin siitä epäsuhteesta, että 
hallintoneuvoston valitsisi vanha edustajisto, jolloin 
valtasuhteet hallintoneuvostossa ja edustajistossa voisi-



vat muodostua erilaisiksi. Tämä olisi tärkeätä toises
takin syystä. Koska kunnallisvaalit pidetään joulukuus
sa, joutuisivat osuuskauppojen edustajistojen vaalit 
niinä vuosina, jolloin ne sattuvat yhteen, kunnallisvaa
lien kanssa ajallisesti varsin lähekkäin. Tästä syystä 
sanomalehdet eivät mielellään näe vaalikamppailua käytä
vän sellaieten osapuolien välillä, joiden heti jälkeen 
euöritettavissa kumaUievaaleisss on esiinnyttävä yhdes
sä. Tästä vältytään, jos osuuskunnan edustajiston vaalit 
määrätään toimitettaviksi ehdotettua aikaisemmin.

Jafet H e i k k i l ä  huomautti, että kun malli
sääntöjen yhteydessä hyväksyttiin vaalien toimittaminen 
joka toinen vuosi, niin tämä on käsitettävä vakavan har
kinnan tulokseksi. Kuitenkin käytäntö on osoittanut, 
että vaalien toimittaminen joka kolmas vuosi siten kuin 
Pukkila on ehdottanut, voisi olla onnistuneempaa, koska 
vaalit tällöin voivat herättää yleisempää mielenkiintoa. 
Kannatti Pukkilan tekemää ehdotusta.

H y v ä r i n e n  lausui käytännön osoittaneen, 
ettei ole mitään haittaa siinä, että vaalit suoritetaan 
esitetyllä tavalla Joka toinen vuosi. Joe mentäisiin 
Pukkilan esittämään käytäntöön, vaalit tulevat repiviä 
ja kiihkeitä Ja voivat saada aikaan äkkinäisiä muutoksia. 
Puhuja kannatti esitykseen sisältyvää käytäntöä.

S i h v o n e n  huomautti, että hänen osuusliik
keessään edusta javaalit aikai Sennin toimitettiin joka 
vuosi, jolloin valittiin l/3 edustajiston jäsenistä.
Kun valitsijat kuitenkin kyllästyivät liian tiheisiin 
vaaleihin, säännöt muutettiin siten, että vaalit nyt 
toimitetaan joka kolmas vuobI, jolloin valitaan kaikki 
jäsenet. Tämä käytäntö el ole saanut aikaan mitään mul
listusta edustajiston kokoonpanossa. Kannatti Pukkilan 
tekemää ehdotusta.

Toimitusjohtaja A u r a  lausui, että kun edus-



tajakokous asettui sille kannalle, ettei edustajiston 
samalla kertaa olisi erottava kokonaisuudessaan, sillä 
oli tähän kannanottoon pätevät syynsä. Edustajiston 
valitseminen kokonaisuudessaan voi johtaa mm. edustajia» 
ton asiantuntemuksen puutteellisuuteen. Puhuja ei pitä
nyt onnellisena sellaista ratkaisua, että edustajiston 
kaikki jäsenet eroaisivat samalla kertaa.

K ä r k k ä i n e n lausui, että hän esitetyn
1. $n suhteen oli tuntenut samoja epäilyjä kuin Pukkila, 
Käytäntö on osoittanut, että edustajiston vaaleissa 70 & 
80 $ tulee valituksi entisten joukosta. Kannatti Pukki
lan tekemää ehdotusta.

P a l m  huomautti, että mielenkiinto edustajako
kouksia kohtaan tulee aivan toiseksi, jos ne valitaan joka kolmas vuosi. Puhuja ei kuitenkaan uskaltanut aset
tua sille kannalle, että koko edustajisto ^»vuosittain v a l i t t a i s i i n  uudelleen, vaan kannatti täBsä suhteessa ■ ■ ■ ■ ta käytäntöä. Mitä aikaan tulee, kannatti Säilän 
riffetusta, että vaalit toimitettaisiin syyskuun viimei- 
Stnä sunnuntaina.

P a a v i  l a i n e n  huomautti., että koko edus
tajiston valitseminen ^»vuosittain ei merkitse mitään 
■illlstusta, ehkä ani harvoja poikkeuksia lukuunottamat
ta* Yleensä tulee suurin osa entisiä edustajia valituik
si. Edustajavaalit herättäisivät enemmän mielenkiintoa, 
Jos ne toimi ■ * « * in Pukkilan esittämällä tavalla.

K a r h i  piti 3-vuotista vaaliaikaa sopivampana. Maanvyörymiseatä ei yleensä ole pelkoa, kun sen Bijaan 
mielenkiinto vaaleja kohtaan tulee suuremmaksi.

K y l m ä n e n  kannatti ehdotusta, että vsalit 
toimitettaisiin joka kolmas vuosi, jolloin koko edusta
jisto valittaisiin. Mielenkiinto vaaleja kohtaan olisi 
vlrkeäapl, koska liian tiheä vaalien toimittaminen kylläs
tyttää. Sitävastoin puhuja ei kannattanut Säilän ehdotus
ta vaaliajan muuttamisesta aikaisemmaksi.



K a r h i  ehdotti, että aaia palautettaisiin 
johtokunnan harkittavaksi, minkä jälkeen ae uudestaan 
tuotaisiin hallintoneuvostossa käsiteltäväksi.

H a u t a l a  lausui, että heidän osuuskaupas
saan vaalit toimitetaan kesäkuun viimeisenä sunnuntai- 
na, koska heillä tilikausi päättyy toukokuun viimeise
nä päivänä. Kannatti vaalien pitämistä joka kolmante
na vuotena, koBka niiden toimittaminen joka toisena vuo
tena on liian tiheää.

Hallintoneuvosto päätti kaikilla äänillä kahta 
vastaan suositella sellaista käytäntöä, että edustajis
ton vaalit pidetään joka kolmas vuosi,.

Edelleen hallintoneuvoeto päätti 10 äänellä 6 vas
taan suositella käytäntöä, että koko edustajisto vali
taan kerrallaan.

2, 3, 4. Ja 5. § hyväksyttiin sellaisenaan.
6. §aän H a u t a l a  ehdotti Pukkilan ja Päimin 

kannattamana, että pykälän 2; kohta poistettaisiin.
A u r a  huomautti, että pykälään on liitetty uuai 

kohta, Jossa määrätään, että ehdokaslistojen osoitepaikka 
on osuusliikkeen konttori.

7. $äan P u k k i l a  ehdotti sellaista muutosta, 
että 3* kohta poistettaisiin. Ehdokaslistan ensimmäisen 
ehdokkaan kirjallinen suostumus on tarpeeton ja se vain 
vaikeuttaa vaaliliiton muodostamista, koska se usein 
unohtuu lähettämättä. Jos sitäpaitsi 8. § tulee muute
tuksi ehdotetulla tavalla, silloin ei koko ensimmäistä 
ehdokasta tarvita.

A u r a  lausui, että on tapahtunut sellaista, 
että jokin vaaliliitto on pannut listan ensimmäiseksi 
nimekBi. sellaisen henkilön, joka siihen ei olisi suos
tunut. Jotta ei tällaista väkivaltaa yksityisiä hen
kilöitä kohtaan tehtäisi, olisi esitetty määräyB välttä
mätön.



yo
S ä i l ä  huomautti, että JournaliisiBsa vaaleiBBa 

eri järjestöt hoitavat yleisehdokkaan asettamisen. Osuus
liikkeiden toiminta ei sitävastoin perustu eri järjestö
jen toimintaan, vaan on osuusliikkeen jäsenten vapaaeh
toista toimintaa. Tästä syystä olisi myöskin yleisehdok
kaan suostumus hankittava.

P a l m  huomautti, että vaikkakin joissakin tapa
uksissa yleisehdokkaan suostumus olisi tarpeellinenkinf 
tuottaa sen hankkiminen aikai paljon vaikeuksia, että 
puhuja kannatti 3* kohdan poistamista.

K y l m ä n e n  piti yleisehdokkaan suostumusta 
tarpeellisena, sillä ilman sitä väärinkäytökset tulisivat 
jokapäiväisiksi.

8. §n kohdalla A u r a  huomautti, että mainittu 
pykälä on uusi, koska entiseen vaalijärjestykseen ei si
sältynyt selvää määräystä vaaliliittojen muodostamista
vasta.

P u k k i l a  uudisti ehdotuksensa, että vaali
liittoja ei muodostettaisi yleisehdokasta käyttäen, vaan 
asiamiesten sopimuksella.

H a u t  a l a  ehdotti, että pykälä hyväksyttäisiin 
eeitetyssä muodossa. On selvempi menetelmä, että sovitaan 
yleieehdokkaasta. Mitä siihen tulee, että sopivaa yleis- 
ehdokaBta ei löydettäisi, on käytännössä usein sovittu 
siitä, että yleisehdokas on eri kerroilla eri paikkakun
nilta.

P u k k i l a  huomautti, että jos osuusliike toi
mii laajalla alueella, on varsin vaikea saada sellaista 
ylelaehdokasta, jonka kalkki eri paikkakunnat hyväksyisivät. 
Edelleen eri paikkakunnat saattavat vaatia yleisehdokkaak- 
ei omaa miestään, mistä syystä toivottava vaaliliiton syn
tyminen estyy puhtaastaan henkilöllisistä syistä. Juuri 
tästä syystä onkin menettely kunnanvaltuuston vaaleissa 
muutettu sellaiseksi, kuin nyt on ehdotettu.

■1



s  m

rakennus
toiminnan 
ohjaaninen

K ä r k k ä i n e n  kannatti Fukkilan tekemää 
ehdotusta. Sen kautta, että kukin paikkakunta saa va
paasti muodostaa oman listansa, vaaleihin osanotto muo
dostuu vilkkaammaksi.

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti hyväksyä 
Pukkilan ehdottaman käytännön.

9. §n kohdalla A u r a  huomautti, että Heto
jen palkka on esitetty määrättäväksi arvalla, jotta 
voitalailn välttää käytännössä ollut jonotus.

P u k k i l a  ehdotti, että 9- pykälää muutet
taisiin siten, kuin 6. §n muutos edellyttää.

10, 11, 12, 13, 14, 15, 16, 17, 18, 19. ja 20. py
kälä hyväksyttiin sellaisenaan.

21. §n P u k k i l a  ehdotti muutettavaksi sel
laiseksi kuin 8. §n muutokset edellyttävät.

22. § hyväksyttiin sellaisenaan.
23. §ään P u k k i l a  ehdotti lisättäväksi 

8. §n muutqsten edellyttämän 3. kohdan.
24. 25. ja 26 pykälä hyväksyttiin sellaisenaan.
27* §ään P u k k i l a  esitti sellaisen muu

toksen, että kaksi viimeistä kohtaa jätettäisiin pois.
20. ja 29. pykälä hyväksyttiin sellaisenaan.
Hallintoneuvosto päätti jättää esityksen uudeksi 

edustajiston vaalijärjestykseksi hallintoneuvostossa 
esitetyin evästyksin uudelleen johtokunnan harkittavak
si.

13. §.
Toimitusjohtaja A u r a  lausui, että KKn edus

tajakokous päätti viime kesänä, sttä KKn tulisi muodostaa 
yhteyteensä elin eri paikkakunnille perustettavien yleis
hyödyllisten asuntoyrltysten avuksi ja yhdysalteekal. Tä
män päätöksen perusteella on osuusliikkeiden taholla jo 

odotettu KKn toimenpiteitä. Sri puolilta maata on eai-



tetty kyselyjä siitä, koska KE ryhtyy toimenpiteisiin.

Hyt viimeksi on Työväen ja Pienviljelijäin Osuusliike 
pyytänyt usealla eri kirjeellä KKn ohjeita yleishyödylli

sen rakennustoiminnan alkuunpanoa varten. Kun Työväen 

ja Pienviljelijäin Osuusliikkeen toimeliaisuus johtuu sii
tä, että Värtsilän kunta aikoo järjestää yleishyödyllistä 
rakennustoimintaa varten maa-alueen ja perustaa rahaston, 
jolla toimintaa tuettaisiin, olisi ohjeet annettava nope
asti. Tämän vuoksi tulisi KKhon nyt muodostaa edustaja
kokouksen ohjeen mukainen elin. Johtokunnan käsityksen 
mukaan voisi mainittuna elimenä toimia KKhon sitä varten 
perustettu osasto, jos yleishyödyllisiä rakennusjärjestö- 
J* otetaan KKn jäseniksi. Tämän osaston tulisi perustaa 
yleishyödyllisiä rakennus järjestöjä ja hankkia niille 
sopivia sääntöjä, pääomaa, maa-alueita, asemakaavoja, 

piirustuksia, työselityksiä sekä valvoa kaikin puolin 
niiden toimintaa. Osastolle tulisi nyt alussa, kun toi

minta vielä on vähäistä, ottaa vain yksi pätevä toimi
henkilö, jonka tulisi perehtyä kaikkiin toimen edellyttä
miin tehtäviin ja organisoida osaston työ.

Mitä taas yleishyödyllisten rakennus järjestöjen KKn 
jäseniksi ottamiseen tulee, on siinä suhteessa synnyttä
nyt epäilyjä se, että näiden järjestöjen edustajista voisi 
tulla edustajakokouksiin sellainen osuuskauppaliikkeelle 
vieras ryhmä, joka ehkä joskus kriitillisten kysymysten 
ratkaisuissa oppositioon liittyen saisi aikaan epäedulli
sia ratkaisuja. Tällaiset epäilyt ovat kuitenkin osoittau
tuneet kahdestakin syystä aiheettomiksi. Ensiksikin siitä 
ayyetä, että KKhon liittyvien asunto järjestöjen johtoon 
asettuvat todennäköisesti eri puolilla maata osuuskauppa
miehet. Toiseksi taas siitä syystä, että asunto järjestö
jen edustajilla tulee olemaan edustajakokouksissa niin vä
hän ääniä, etteivät ne voi vaikuttaa paljon o suu sk aup allla- 
ten järjestöjen noin 1300Jaan nousevan äänimäärän joukossa.



Yleishyödyllisten asunto järjestöjen KKn jäseniksi 

ottaminen edellyttää kuitenkin muutoksia KKn sääntöihin. 
KKhcn voidaan sen sääntöjen mukaan ottaa jäseniksi vain 
kulutusosuuskuntia ja niiden muodostamia keskusjärjestö
jä. Kun useille yleishyödyllisille rakännusjärjestollle 
tullaan kaiken todennäköisyyden mukaan antamaan o sake yh
tiömuoto, olisi KXn Bäännöt muutettava sellaisiksi, että 
tällaisiakin järjestöjä voidaan ottaa KXn jäseniksi.

Johtokunta on asiaa käsitellessään kiinnittänyt 
huomiota myöskin nykyiseen epänormaaliseen ajankohtaan 
ja harkinnut, onko sen vallitessa mahdollista harjoit
taa yleishyödyllistä rakennustoimintaa. Tällöin on to
dettu jo nyt vallitseva rahan niukkuus ja erilaisten 
rakennustarvikkeiden puute ja kalleus, Säitä seikkoja 
harkittuaan johtokunta on pitänyt todennäköisenä ensik
sikin, että rahatilanne helpottuu, sikäli kuin yleinen 
talouselämä supistuu. Toiseksi johtokunta on katsonut 
puisten asuintalojen rakentamisen mahdolliseksi raudan 
puutteelta huolimatta, koska puutavaran hinnat ja työ
palkat voivat alentua. Edelleen johtokunta piti rsken- 
nustoimienan käyntiinsaattanista tarpeellisena kansanta
loudellisia näkökohtia silmälläpitäen, koska sillä voi
daan lievittää uhkaavaa työttömyyttä.*^

Johtokunta ehdottaakin kaiken edelläesitetyn pe
rusteella, että hallintoneuvosto päättäisi perustaa KXhcn 
osaston yleishyödyllistä rakennustoimintaa varten ja an
taisi johtokunnan tehtäväksi laadituttaa sellaiset muu
tosehdotukset XKn sääntöihin, että erilaisia yleishyödyl
lisiä asunto järjestöjä voitaisiin ryhtyä ottamaan KKn jä
seniksi.

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti hyväksyä
johtokunnan tekemän ehdotuksen.



14. §.
Toimitusjohtaja A u r a  lausui, että kun sodan 

johdosta uhkaa työttömyys ja elintarvikkeiden kallistumi
nen, on Suomen Liiketyöntekijäin liiton taholla tultu le
vottomiksi osuusliikkeiden toimihenkilöiden elintason 
suhteen. Liitto on ottanut tehtäväkseen yrittää pitän 
osuusliikkeiden toimihenkilöiden elintason nykyisissä 
epänormaalisiseakin olosuhteissa muuttumattomana. Se 
teki siinä mielessä KElle esityksen, että palkan perus
teena alettaisiin pitää elinkustannusindeksiä, jolloin 
palkkoja korotettaisiin ja alennettaisiin indeksin mu
kaisesti aina silloin, kun indeksi numerot edellyttävät 
5 f>n muutosta. Yhtenä ehdotuksen perusteena mainittiin 
■yös se, että työehtosopimuksia ei tarvittaisi aina olo- 
nuhteiden muuttuessa Banoa irti. KKn johtokunta ei kui
tenkaan katsonut voivansa hyväksyä ehdotusta, koska osuus
liikkeet ja niiden toimihenkilöt olisivat täten tulleet 
asetetuiksi toisiin liikkeisiin ja työntekijöihin nähden 
erikoisasemaan. Johtokunta päätti sen vuokBi lausua 
vastauksessaan, että osuuskaupalliset järjestöt tulevat 
poikkeukseni aisaakin oloissa pitämään lupauksensa esiin
tyä esikuvallisina työnantajina, mutta kieltäytyvät suos
tumasta pidemmälle meneviin vaatimuksiin. Kun tästä huo
limatta pidettiin hyvän yhteistyön ja työehtosopimusten 
Jatkuva!suutta tärkeänä, valitsi johtokunta edustajat neu
vottelemaan näistä kysymyksistä. Neuvottelujen tuloksena 
onkin seuraavanlainen sopimusehdotus:

KKnjaS.
Iiliketyön-tekijäin
Hiton
välinen
sopimus

"Kun on pelättävissä, että KeBki-Euroopassa syttynyt sota 
yhä laajemmalle leviävine sotatoimineen ja liikenteen hfii- 
riytymisineen aiheuttaa myös oman maamme taloudellisessa 
lämässä sellaisia vakavia häiriöitä, jotka voivat johtaa 
Jyrkkiin muutoksiin niin elinkustannuksissa kuin myöskin 
osuusliikkeiden taloudellisessa asemassa ja mahdollisuuk
sissa palkanmaksajina, ja kun tämän johdosta on tarpeen 
kehittää osuusliikkeiden työntekijäin työpalkkojen sään
nöstelyssä noudatettavia menetelmiä entistä joustavammik-



ai, sopivat Kulutusosuuskuntien Keskusliitto (KK) ry. 
ja Suomen LiiketyöntekiJäin Liitto ry. näiden kysymys
ten järjestelyn helpottamiseksi osuusliikkeiden liike- 
työntekijäin osalta seuraavaai

1. Sopimuspuolet pitävät suotavatta osuusliikkeiden 
ja niiden työntekijäin suhteiden säännöstelyn poik- 
keukselllsissakln oloissa entiseen tapaan työehtoso
pimuksilla.
2. Nyt voimassaolevat, irtisanomiaasteelie tulevat 
työehtosopimukset, jäävät voimaan toistaiseksi, mut
ta voidaan sittemmin milloin tahansa irtisanoa päät
tyviksi kolmen kuukauden kuluttua irtisanomisesta.
3. Aslapuolet ovat oikeutetut tekemään esityksiä 
työehtosopimuksen tarkistamisesta palkkoihin nähden 
tällaisen sopimuksen ollessa voimassakin, ja erimie
lisyyden ilmaantuessa alistamaan asian Suomen Ammat
tiyhdistysten Keskusliiton (SAK) ry. ja Kulutusosuus
kuntien Keskusliiton (KK) ry. välisessä sopimuksessa 
helmikuun 15. päivältä kuluvaa vuotta edellytetyn so
vitte luisut akunne n käsiteltäväksi. Tällainen alista
minen voi tapahtua aikaisintaan viiden kuukauden ku
luttua työehtosopimuksen voimaantulosta tai edellises
tä palkkojen tarkistuksesta tässä Järjestyksessä. Nyt 
voimassaoleviin työehtosopimuksiin nähden lasketaan 
enslnmalnittu viiden kuukauden määräaika täBtä päiväs
tä. Asian vireillepano ja käsittely sovittelulauta- 
kunnassa tapahtuvat huomioonottaen mitä ylempänä mai
nitussa SAZn ja KKn välisessä sopimuksessa sekä samo
jen keskusjärjestöjen välillä solmitussa sopimuksessa 
Kulutusosuuskuntien Keskusliiton jäsenjärjestöissä 
puhjenneiden työriitojen sovittamiseksi on säädetty.

4. Tämä sopimus on voimassa yhden vuoden allekirjoi
tuspäivästä lukien ja Jatkuu edelleen vuoden kerrallaan, 
ellei jompikumpi sopimuspuoli viimeistään kuukautta en
nen Sopimuskauden päättymistä sitä kirjallisesti sano 
irti."

Tällaisen sopimuksen mukaan jäisivät siis irtisanot
taviksi aiotut työehtosopimukset edelleen voimaan ja pal
koista suostuttaisiin niiden voimassaollessa tarpeen vaa
tiessa neuvottelemaan. Sopimuksen hengen mukaan tultaisiin 
palkkoja neuvotteluvaiheissa korottamaan tai alentamaan 
KKn ja SAKn välisen sopimuksen perusteiden mukaisesti.



Kun hallintoneuvoston kokous sattui juuri sopimuksen 
neuvotteluvaiheissä, päätettiin siitä antaa hallinto
neuvostolle selostus siinä tarkoituksessa, että hallinto
neuvoston jäsenet voisivat lausua asiasta kokouksessa 
mielipiteensä. Kysymyksestä ei siis haluta päätöstä, 
vaan hallintoneuvoston jäsenten lausuntoja.

K a r h i  lausui, että sopimusesityksen periaat
teet tuntuvat oikein harkituilta ja hyväksyttäviltä.

Hallintoneuvosto päätti lausua, että sopimusesi
tykseen sisältyvät periaatteet ovat hyväksyttäviä.

15. §.
A u r a  lausui, että koska KK on jo pitemmän 

alkaa kaivannut puhujavoimien vahvistusta, keskustel
tiin puhujaksi kiinnittämisestä viime edustajakokouksen 
aikana Vaasassa ilmestyvän sosiaalidemokraattisen työ- 
väenlehden Pohjanmaan Kansan toimittajan Eino Mäkisen 
kanssa, joka ilmoittautui halukkaaksi ottamaan toimen 
vastaan. Hra Mäkinen päätettiin ottaa KKn palvelukseen 
heti, vaikkei hallintoneuvosto ehtinytkään Bsiaa käsitel
lä, hallintoneuvoston puheenjohtajan yhtyessä johtokunnan 
kflTi-tnan, edellyttäen kuitenkin, että hallintoneuvoston 
suostumus saadaan myöhemmin.

Ehdotetaan, että hallintoneuvosto hyväksyisi maini
tun toimenpiteen.

P a l m  piti valitettavana, että piirilehdestä 
täten poistui kyvykäs päätoimittaja, joka sanomalehti- 
miehena on vielä parempi kuin puhujana.

Hallintoneuvosto päätti hyväksyä johtokunnan toi-

V a k u u d e k^a 1 t

menpiteen.



Pöytäkirja tarkastettu Ja hyväksytty Helsingis
sä päivänä kuuta 1939.
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*



Pöytäkirja KKn hallintoneuvoston 
päätöksistä, jotka on tehty hallinto
neuvoston jäsenille lähetettyjen kir
jeen isten en ja niihin saapu
neiden vastausten perusteella joulu-
kuussa 1939.

Pöytäkirjan on laatinut allekir
joittanut hallintoneuvoston sihteeri.

1 §.
Hallintoneuvoston jäsenille oli lähetetty seuraavan- Selostus- ja

kyaelykirje
sisältöinen selostus- ja kyselykirje, joka sisälsi selos- hallintoneuvoston Jane-
tuksen ja ehdotukset niistä asioista, joista hallintoneu- nille. 
voston jäsenten oli tehtävä päätös (liite n:o 18). Vas
tauksen selostus- ja kyselykirjeeseen olivat lähettäneet 
hallintoneuvoston jäsenet Jafet Heikkilä, Oskar Heikkilä,
Kalle Hyvärinen, Otto Karhi, Ahti •Kärkkäinen, Hilaa Lai
ne, A. Marttila, V. Paavilainen, Kalle Palm, Rudolf Rel-

Toivo Salmio, Albin Sihvonen, Väinö Sinisalo, H.A. Säilä 
ja Väinö Tanner (liitteet n:ot 19 - 36).

2 §.
Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti valita KKn Johtokunnan

jäsenten vaa-
Johtokuntaan vuodeksi 1940 varsinaisiksi jäseniksi toimi- li.
tusjohtaja Paavo Raittisen, toimitusjohtaja Julius Ala
sen, kaupunginjohtaja J. H. Kedon, kansanedustaja S.G 
Anderssonin, taloudenhoitaja Juuso Suomisen ja sihteeri 
Onni Toivosen 9ekä varajäsenikoi toimittaja Helmer, Leh
den ja talousneuvos Miina Sillanpään. Itseoikeutettuna 
jäsenenä ja puheenjohtajana johtokuntaan kuuluu lisäksi 
KKn toimitusjohtaja Jalo Aura.

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti valita KKn TRT-kenkustoiml-

tonen, Matti Pukkila, Jussi Raatikainen, Johan Rosvall,

3 §



Johtokunnan
jäsenten
palkkloT

Vuoden 1940 
tulo- Ja me
noarvio.

Vuoden 1940 liittokoko
ukset .

Tyotffimiksi
jääneiden ja 
aoYapalveluk- 
aeen alirty- 
nelien KKn 
toimjhenkl-

HM-keskustoimikuntaan vuodeksi 1940 toimittaja Lyyli Takin, 
maisteri Toini Vimekoen ja konttoristi Kerttu Koiviston. 
Itseoikeutettuina jäseninä toimikuntaan kuuluvat lisäksi KKn 
toimitusjohtaja Jalo Aura ja valistusosaat on hoitaja Yrjö 
Kallinen.

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti, että niille KKn 
johtokunnan jäsenille, jotka eivät ole KKn palveluksessa, mak
setaan palkkiota vuoden 1940 ajalta 3 000 markkaa sekä 125 mark
kaa kokoukselta.

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti, että koska nykyi
sissä poikkeuksellisissa oloissa ei ole mahdollista likimääräi
sesti arvioida KKn tulojen ja menojen määrää v. 1940 aikana, 
tulo- ja menoarviota vuodeksi 1940 ei laadita ollenkaan, min- 
kävuoksi Johtokunta saa hoitaa KKn taloutta alkavana tilikau
tena olosuhteiden kulloinkin vaatimalla tavalla.

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti, että nykyisten 
poikkeuksellisten olojen tähden vuoden 1940 säänt«määräisiä 
liittokokouksia ei toistaiseksi kutsuta koolle. Samalla hal
lintoneuvosto päätti kehoittaa nykyisia liittotoimikuntia hoi
tamaan liiton asioita siihen ajankohtaan asti, jilloin liitto
kokous voi kokoontua suorittamaan sääntöjen mukaisella taval
la liittotoimikunnan vaalin.

Hallintoneuvosto päätti yksimielisesti myöntää Johtokun
nalle vallan määrätä, minkä perusteen mukaan on maksettava 
palkkaa tai avustusta niille KKn toimihenkilöille, jotka! ny
kyisissä poikkeuksellisissa oloissa ovat menettäneet toimen
sa tai joutuneet asepalvelukseen.

4 §



Hallintoneuvoston jäeenille lähetetyn KKn toimintaa 
koskevan selostuksen johdosta hallintoneuvoston jäsenillä 
ei ollut mitään huomauttamista.

Selostuot » 
KKn toimi: 
nasta.

k u u d e k s i  :
/.

p ö y t ä k i r j a  t a r k a s t e t t u  j a  h y v ä k s y t t y .  H e l s i n g i s s ä  p ä iv ä n ä  k u u ta  1940



Kulutusosuuskuntien Keskusliiton 
Helsingissä kesäkuun 3* ja 4- päivänä 
1939 pidetyn 23. edustajakokouksen PÖY
TÄKIRJA.

Kokous alkoi edellisenä päivänä 
kello 10. Edustajakokouksen osanotta
jiksi ilmoittautui 128 KKn jäsenjärjes
töjen äänioikeutettua edustajaa ja 369 
vara- ja lisäeduatajaa aekä 9 kutsuvie
rasta. Kuiksi osanottajiksi ilmoittau
tui 246 keskusjärjestöjen ja osuusliik
keiden toimihenkilöä ja muuta osuuskaup- 
pavakeä Bekä 4 sanomalehtien edustajaa. 
Osanottajiksi ilmoittautui siis kaikkiaan 
756 henkilöä.

1. §.
Edustajakokouksen avasi KKn hallintoneuvoston 

puheenjoTitaja T a n n e r  käsitellen puheessaan 
vallitsevaa taloudellista tilannetta sekä osuuskaup
paliikettä koskevia ajankohtaisia ̂ Bymykaiä. Myös
kin hän lausui muistosanoja vuodan kuluessa osuua- 
kauppaliikkeomme riveistä poistuneiden nuistokBi.

2. §.

Hallintoneuvoston puheenjohtaja T a n n e r  
ilmoitti, että kokouksesta oli ilmoitettu Kuluttajaan 
Lehdessä 4- ja 26. huhtikuuta sekä 17. toukokuuta ja 

Konsumentbladetissa 5* ja 30. huhtikuuta- Kokous
kutsu kokonaisuudessaan oli näin kuuluva:

Kokouksenl a i l l i s u u d e n
vahvistaminen



Kulutunosuuskuntien Keskusliiton (KK) r.y.23. edustajakokous

pidetään Helsingissä Kansallisteatterissa k e s ä 
k u u n  3* ja 4. p ä i v ä n ä  1 9 3 9 ,  alkaen 
ensinmainittuna päivänä kello 10.

Kokouksessa käsitellään aeuraavat asiat:

1. Edustajakokouksen avaa hallintoneuvoston puheen
johtaja ministeri V ä i n ö  T a n n e r .

2. Vahvistetaan edustajakokouksen laillisuus.
3- Vahvistetaan edustajavaltuudet.
4- Edustajakokouksen puheenjohtajäin ja virkaili

jain vaali.
5- Johtokunnan vuosi- ja tilikertomus. Esittää 

toimitusjohtaja J a l o  A u r a .
6. Tilinpäätöksen vahvistaminen ja vastuuvapauden 

myöntäminen-
7« Ylijäämän käyttäminen.
8. Vuosimaksu vuodeksi 1940.
9-. Hallintoneuvoston puheenjohtajan ja jäsenten se

kä tilintarkastajain palkkio.
10. Hallintoneuvoston jäsenten vaali.
11. Tilintarkastajain vaali.
12. Osuuskauppaliike ja asuntokysymys. Hallintoneu

voston esitys. Esittää KKn neuvontaosaston hoi
taja J. a l - m a r i  L a a k s o .

13. Osuuskauppaliike Ja nuoriso. Hallintoneuvoston 
esitys. Esittää KKn sihteeri O n n i  T o i 
v o n e n .

14* Esitetään hyväksyttäväksi aeuraavat kiinteistö- 
ostot s
a) T. 6 K 5-nimlnen tila SH:o 2141 Helsingin 

maalaiskunnan PuotinkyIässä;
h) Taimioto-niminen tila, jakomerkki 2^^a, 

yllämainitussa kunnassa ja kylässä.
13« Seuraavan edustajakokouksen paikka.

Valtakirjaksi, Joka oikeuttaa KKn jäsenliikkeiden 
edustajat käyttämään puhe- ja äänivaltaa edustajakokouk
sessa, on annettava ote sen kokouksen pöytäkirjasta, 
jossa eduptajat on valittu. Jäsenosuuskunta on oikeutet
tu olemaan eduotajakokouksessa edustettuna seuraavasti:



Jokaisella jäsenosuuskoupalla on jäsen
määränsä 5-OQO-lukuun saakka yksi ääni kultakin 
jäsenmäärän alkavalta 200-luvulta. Jos jäsen
määrä on 5.000-10.C00sean, on jäsenosuus kun
nalla tältä jäBenznniirän osalta edellisessä koh
dassa edellytetyn äänimäärän lisäksi yksi ääni 
kultakin'jäsenmäärän alkavalta 500-luvulta.

Joa jäsenmäärä on yli lO.OOOsn, on jäBen- 
osuuskunnalla tästä luvusta alkaen lisäksi 
yksi ääni kuitakin jäsenmäärän alkavalta 1.000- 
luvulta.

Jäsenmääräksi otetaan se luku, josta on 
sääntöjen määräämässä järjestyksessä vuosi
maksu maksettu.

Jäseninä olevilla keskusjärjestöillä on 
kullakin yksi ääni.

Edustusääniä käyttää yksi edustaja, ja 
valtakirjasta tulee käydä selville osuuskunnan 
edustusaänten määrä, sekä Joa useampia eduatajia 
an valittu, kuka edustajista on valtuutettu

-s. edustusääniä käyttämään,u
Edustajavaltakirjät on sääntöjen mukaan vähin

tään kaksi viikkoa ennen edustajakokousta lähetettävä 
hallintoneuvoston tarkastettaviksi. Ile on näin ol
len lähetettävä ennen toukokuun 20. päivää KKn toi
mistoon, Helsinki, Kirkkokatu 14*

Edustajia edustajakokoukseen lähetettäessä on 
erikseen huomioonotettava, että ainoastaan niillä 
edustajilla, Jotka valtakirjoissa mainitaan, on edus
tajakokouksessa puheoikeus.

Helsingissä, 11. päivänä helmikuuta 1939■
viitiC tab;:er

O n n i  T o i v o n e n

Kiertokirje, joka sisälsi edustajakokouskutsun, 
lähetettiin KKn jäoenosuuskunnille 4. huhtikuuta. 
Edustajakokoukselle jätettävät KKn hallintoneuvoston 
esitykset lähetettiin KKn jäsenosuuskunnille 24. huh
tikuuta- KKn johtokunnan v:n 1938 vuosikertomus



EduBtajaval-
taklrjaTn 
tarkastus

lähetettiin jäsenoBUUskunnille 27. huhtikuuta.
Edustajakokous totesi, että kokous oli kut

suttu koolle KKn sääntöjen 28. §n 2. kohdan ja 
29« §n 1. kohdan mukaisesti ja oli täten lailli
sesti kokoonkutsuttu ja päätösvaltainen.

3- $•
KKn hallintoneuvoston sihteeri T o i v o n e n  

ilmoitti, että hallintoneuvosto oli antanut edus- 
tajakoKOukselle edustajavaltakirjain tarkastukses
ta seuraavan lausunnon:

"KKn 23- EDUSTAJAKOKOUKSELLE.

KKn sääntöjen 26. §n edellyttämää tarkoitusta varten 
on 126 KKn Jäsenenä olevaa paikallista osuusliikettä 
Ja 4 keskusjärjestöä lähettänyt edustajavaltaklrjan
aa tarkastettaviksi. Tarkastuksessa on havaittu,että 
kaikki valtakirjat ovat asianmukaisessa kunnossa.
Valtakirjoissa mainitut henkilöt on lueteltu KKn edus
tajakokouksen osanottajaluettelossa. Äänioikeutettu
ja edustaji^ on 150 sekä vara- ja lisäödustajia 552. 
Äänioikeutettujen edustajien yhteinen äänimäärä on 
1262.
Hallintoneuvosto ehdottaa edustajakokoukselle,

että edustajakokouksen osanottajaluettelossa 
mainittujen edustajain edustajavaltuudet hy
väksyttäisiin.

Helsingissä 2. päivänä kesäkuuta 1939*
OTTO KAEHI

ONNI TOIVONEN"

Edustajakokous päätti yksimielisesti, että edus
tajakokouksen osanottajaluettelossa mainittujen edus
tajain edustajavaltuudet hyväksytään.



4- §■
Hallintoneuvoston ehdotuksen mukaisesti edustaja- Kokouksen

puheen j oKta-
kokous paatti valita kokouksen puheenjohtajaksi mi- jäin ja 'toi

mi ts-jafn
niateri Väinö Tannerin Helsingistä, toimitusjohtaja vaali 
Otto Karhin Oulusta ja johtaja T. E. Karhun Lohjalta.

Hallintoneuvoston ehdotuksen mukaisesti valit
tiin sihteereiksi KKn toimihenkilöt Antero Rinne,
Jussi Raitio ja Lyyli Takki.

Pikakirjoittajiksi kutsuttiin KKn toimihenkilöt 
Aino Keto ja S. S. Kortelainen.

Hallintoneuvoston ehdotuksen mukaisesti valit
tiin ääntenlaskijoiksi Yrjö Keurulainen Pihtiputaal
ta, H. Laakso Hiitolasta, Hj. Virtanen Kemistä ja 
Anton Vento Raaheata.

Hallintoneuvoston ehdotuksen mukaisesti valit
tiin pöytäkirjan tarkastajiksi Llartta Salmela-Jär- 
vlnen Helsingistä ja Ilmari Roos Lahdesta.

Kansliatoimikuntaan, johon itseoikeutettuna jä
senenä ja toimikunnan kokoonkutsujana kuuluu KKn 

sihteeri Onni Toivonen, valittiin hallintoneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti J.O. Rauhala Viipurista, Väinö 
Kilpi Forssasta, A. Vuolle Tampereelta ja A. Lunden 
Turusta.

5- §■
Edustajakokous päätti yksimielisesti hyväksyä 

esitysvihossa julkaistun edustajakokouksen esitys
listan.

Hallintoneuvoston ehdotuksen mukaisesti edusta
jakokous päätti noudattaa eeuraavaa työskentelyä! - 
kaa:

Ed us ta;lako
ko uk sen ohJejji 
ja työskentely 
ajat



f

lauantaina 3- kesäkuuta kokousta klo 10.00-12.30,
aamiaisloma " 12.30-14*00,

kokousta fl 14*00,kunnes
sääntömääräiset asiat on 
loppuun käsitelty.

Sunnuntaina 4. kesäkuuta kokousta klo 9-00-12.00,
aandaisloma •' 12.00-13-00,

kokousta " 13-00,kunnes
esityslista on käsitelty 
loppuun.

Vuoden 1938 
vuosikertomus

6 . §.

KKn vuoden 1938 vuosikertomuksen eBitteli toi
mitusjohtaja A u r a .

Edustajakokous päätti hyväksyä vuosikertomuksen.

KKn vuoden 
193B tilin-

mingi

7- §.
Edustajakokous päätti yksimielisesti hyväksyä 

tilikertomukBen. Samaten edustajakokous päätti yk
simielisesti keskustelutta tilintarkastajain ja hal
lintoneuvoston lausunnon perusteella vahvistaa KKn ja 
KKn Osakeyhtiön vuoden 1938 tilinpäätöksen sekä myön
tää asianomaisille tilivelvollisille tili- ja vastuu
vapauden.

Hallintoneuvoston ehdotus KKn ylijäämän käyttä
misestä oli seuraava:

Ylijäämästä, Joka on ...........  2.502.716:51
menee sääntöjen 12. §n mukaan 
vararahastoon puolet eli ...... 1.251.358:26

Jäännös mk 1.251.350:26
on edustajakokouksen käytettävissä.

Johtokunta ehdottaa, että tästä jäännöksestä 
siirrettäisiin opintorahastoon 200.000 mk ja loput



1.051*358:26 mk vararahastoon.
Hallintoneuvosto yhtyy johtokunnan ehdotukseen. 
Edustajakokous hyväksyi yksimielisesti hallin

toneuvoston ehdotuksen.

8. §.
Hallintoneuvosto ehdotti edustajakokouksen 

päätettäväksi:
1. että paikallisten jäsenoeuusliikkeiden vuosi

maksu v. 1940 on 3 mk jäsentä kohden;
2. että OTKn vuosimaksu v. 1930 on 3 mk jokaista 

sen jäsenosuualiikkeen jäsentä kohden; sekä
3. että Henki- ja Palo-Kansan yhteinen vuosimaksu 

v. 1940 on 10:s obb siitä määrästä, jonka pai
kalliset XKn jäsenosuusliikkeet yhteensä vuo
simaksuina makaavat.

Edustajakokous hyväksyi yksimielisesti hallin
toneuvoston ehdotuksen KKn vuosimaksuksi vuodeksi 
1940.

9. **
Johtokunnan ehdotuksen mukaisesti edustaja

kokous päätti, että hallintoneuvoston jäsenten päi
väraha ja puheenjohtajan erikoi s palkkio pysytetään 
entisellään eli hallintoneuvoston jäsenten päivä
raha matka- ja kokouspäiviltä 125 mk sekä matka
kulut II luokassa ja hallintoneuvoston puheenjohta
jan erikoispalkkio 4*000 mk.

Hallintoneuvoston ehdotuksen mukaisesti edus
tajakokous päätti, että tilintarkastajain palkkiot 
pysytetään ennallaan eli palkkiota 500 mk sekä päi
värahaa matka- ja kokouspäiviltä 300 mk.

KKn vuosimaksu vuodeksi 1°40

Hallintoneu
voston jäsenten 
j a tilintarkastajain palkkiot'



Hallinto- Osuuskauppaliittojen ja keskusjärjestöjen eh-
neuvoaton
jäsenten" dotuBten mukaisesti edustajakokous päätti avoimik-
vaall

si joutuneisiin hallintoneuvoston paikkoihin seuraa- 
vaksi 3-vuotiskaudeksi valita:

Häme en-Satakunnan Osuuskauppani tosta Hilma 
laineen ja Rudolf Peltosen,

Kyminlaakson Osuuskauppaliitosta V. Paavilaisen, 
OTKsta Toivo Salmion ja 
Kansasta Otto Karhin.

n. §.
Edustajakokous päätti valita kolme tilintarkas

tajaa ja kolme varatilintarkastajaa.
Tilintarkastajiksi edustajakokous valitsi yksi

mielisesti samat kuin edellisenä vuonna, nlnUtB-Jn 
J.O. Rauhalan Viipurista, Akseli Salosen Hyvinkäältä 
ja S. T. Lehmuksen Helsingistä sekä varatilintarkas
tajiksi Ville Rannan Mikkelistä j a A. Sjöholmin Po
rista sekä A. Harjulan Vaasasta.

12. •§.

Seuraavan Edustajakokous päätti yksimielisesti, että seuraa-eduetajakokouk-
sen paikka va edustajakokous pidetään Tampereella.



13- §.
Otettiin käsiteltäväksi alustus 'Osuuskauppa- 

liike ja asuntokysymys, josta edustajille oli aikai
semmin jaettu erikseen painettu hallintoneuvoston 
esityö ponsiehdotuksineen. Asian esitteli osaston
hoitaja Jalmari l a a k s o .

Keskustelun jälkeen edustajakokous hyväksyi 
hallintoneuvoston esittämät ponnet sellaisenaan. Pon
net kuuluivat seuraavasti:

Edustajakokous toteaa, että erittäinkin vähäva
raisen väestön asunto-oloissa maassamme on ar
veluttavia epäkohtia, joiden haitalliset vaiku
tukset tunkeutuvat syvälle tämän väestönosan elin-* 
ehtoihin sekä sen henkiseen ja ruumiilliseen ke
hitykseen,^* Ifämä epäkohdat johtuvat pääasiassa 
näiden väeatöpiirien liian alhaisesta elintasosta, 
mutta niitä kärjistävät kuitenkin tuntuvasti asuin
rakennus tuot annossa sekä huoneistojen vuokrauk
sessa käytännössä olevat, väärään suuntaan kehit
tyneet menettelytavat. Varsinkin pelkästään yrit- 
täjävoiton tavoitteluun perustuva asuntotuotanto 
on omansa korottamaan rakennuttamiekustannuksia. 
Sillä on myöskin suhdanteitten kehitykseen häi
ritsevä vaikutus, koska se toimii muiden pyrki
mysten kuin asuntotarpeen järkiperäisen tyydyttä
misen kannustamana, muodostuen siten puhtaasti 
kausiluonto ise kai.

Nykyisen asuntotuotannon yhtenä varjopuolena on 
pidettävä myös Bitä, että tuotetaan pääasiassa 
vain varakkaammille vuokralaispiireille soveltuvia 
huoneistotyyppejä vähävaraisempien vuokralaisten 
maksukyvyn mukaisen asuntotuotannon jäädessä mil
tei kokonaan järjestämättä. Huoneistojen vuokria



määrättäessä ei perustana pidetä läheskään 
aina rakennuttamis- ja hoitokustannuksia, 
vaan etupäässä niiden kysyntää, jonka vuoksi 
varsinkin suuriperheiset asunnontarvitsijat 
joutuvat maksamaan' suhteettoman korkeita vuok
ria.

2) Edustajakokous pitää suotavana, että edistys
mielinen osuuskauppaliike ohjelmansa mukaises
ti ryhtyy käytännössä toteuttamaan myös asun
nontarvitsijain palvelua. Siinä tarkoitukses
sa KKn ja sen .jäsenjärjestöjen olisi pantava 
vireille ja oli jättävä yleishyödyllistä asunto
tuotantoa koko maassa. Tällöin olisi huomioon
otettava seuraavaa:a . Maamme s u u r im p iin  k a u p u n k e ih in  j a  m u ih in k in  h u o m a tta v iin  v ä e s t ö k e s k u k s iin  o l i s i  p e r u s t e t t a v a  j ä r j e s t ä j ä  y l e i s h y ö d y l l i s e n  a s u n to tu o tanno n a ik a a n s a a m is ta  v a r t e n . V a r s in a is e n  maaseudun a s u n t o - o lo je n  k o h o tta m ise e n  o su usk a u p p a liik k e e n  p i t ä i s i  n i i n  ik ä ä n  m a h d o llis u u k s ie n s a  r a j o i s s a  o s a l l i s t u a .h . Y l e is h y ö d y l l is e n  a su n to tu p ta n n o n  ja tk u v a a

k e h i t t ä m i s t ä  ja h o i t o a  v a r t e n  KKn t u l i s i  m u o 
d o s t a a  y h t e y t e e n s ä  e l i n  eri paikkakunnille 
p e r u s t e t t a v i e n  y l e i s h y ö d y l l i s t e n  asuntoyri- 
tysten avukBi ja y h d y s s i t e e k s i .c .  A s u n to -o lo je n  p ara n ta m ise e n  t ä h t ä ä v ä ä  p rop agandaa KKn o l i s i  h o id e t t a v a  muun v a l i s t u e -  - to im in ta n s a  o h e lla ,^  - j o t t a  y le is h y ö d y ll in e n  ra k e n n u s to im in ta  s a a v u t t a i s i  r i i t t ä v ä n  l a a ju u d e n  k y e tä k s e e n  p oistam aan ne e p ä te r v e e t  i l m i ö t ,  j o i t a  v a r s in k in  asu in ra k en n u s tu o t ann o ss a  n y k y is in  on h a v a i t t a v i s s a .d . Ab u n tatu o tan n o n  e d is t ä m is e k s i  j a  h e lp o tt a m is e k s i o l i s i  k e h it e t t ä v ä  rak e n n u ste n  o sie n  te h d a sm a ista  v a lm is t u s ta  j a  m y y n tiä .

3) Luotto-olojen kehitykseen on osuus kauppaliikkeen 
pyrittävä vaikuttamaan siten, että ensi- ja toiB 
sijaisen kiinteistöluoton määrä nousisi yhteensä 
vähintään 85 $:iin kiinteistöjen arvosta. Tois
sijaisen luoton hankkimista valtion ja kuntien



varoista on edistettävä kaikin käytettävissä 
olevin keinoin.

Osuuskaupoilleet keskus- ja perusjärjaatot voi
vat nyös osallistua yleishyödyllisen rakennus
toiminnan rahoitukseen mahdollisuuksiensa mukaan 
kuitenkin huomioonottaen, ettei tähänastisten 
toimialojen normaalinen kehittäminen ser. johdosta 
hidastu.

4) Edustajakokous lausuu julkisille yhdyskunnille 
vakavan toivomuksen, että ne puolestaan edis
täisivät kaikkia niitä toimenpiteitä, jotka tar
koittavat laajan, terveellä pohjalla tapahtuvan 
yleishyödyllisen asuinrakennustuotannon aikaan
saamista ja jatkamista maassamme. Erittäin suo
tavana edustajakokous pitää yleishyödylliselle 
rakennustoiminnalle välttämättömän toissijaisen 
luoton järjestelyä koskevan kysymyksen ratkai
semista myönteisellä tavalla. Suuriperheisten 
vähävaraisten asunnontarvitsijain asunto-oloja 
koskeva kysymys olisi edustajakokouksen mielestä 
saatettava nopeasti suotuisaan tulokseen, jotta 
siihen liittyvät vakavat sosiaaliset epäkohdat 
tulisivat poistetuiksi. Voimassaolevaan lakiin 
on pyrittävä saamaan aikaan sellainen muutos, et
tä kaikenlaatuinen keinottelu yleishyödyllisten 
asuntoyhtymien rakennuttamilla huoneistoilla voi
daan ehdottomasti estää.

14. §. r
Otettiin käsiteltäväksi! aluatusesitys 'Osuuskaup

paliike ja nuoriso'. Edustajille oli asiasta jaettu 

erillinen hallintoneuvoston esitys ponsiehdotuksine en. 

Asian esitteli hallintoneuvoston sihteeri Onni T o i 

v o n e n .

Keskustelun jälkeen edustajakokous hyväksyi yk

simielisesti hallintoneuvoston esittämät ponnet. Pon

net kuuluivat seuraavasti:



1. Nuoruusvuosina omaksutut harrastukset 
sekä taloudelliset ja aatteelliset katsomuk
set vaikuttavat tuntuvasti myöhemmällä iällä 
yhteiskuntaelämässä tapahtuvaan asennoitumi
seen. Jäsenjoukkonsa laajentamista tarkoit
tavan työn helpottamiseksi edistysmielisen 
osuuskauppaliikkeen tulee sen vuoksi valis
tus- ja kasvatustyössään pyrkiä vaikuttamaan 
siihen suuntaan, että nuoriso omaksuu sellai
sia harrastuksia sekä taloudellisia ja aatteel
lisia katsomuksia, jotka lähentävät sitä edis
tysmieliseen osuuskauppaliikkeeseen. Tämän 
tähden edustajakokous kehoittaa KKn hallinto
neuvostoa huolehtimaan, että edistysmielises
sä osuuskauppaliikkeessä jatkuvasti suorite
taan myös juuri mainittuun päämäärään pyrki
vää lapsiin ja kasvavaan sekä varttuneeseen 
nuorisoon kohdistuvaa osuuskaupalliBta valis
tus- ja kasvatustyötä. Tätä työtä suunnitelta
essa on otettava huomioon nuorison eri ikäkau
sien käsityskyky, harrastukset ja tarpeet ja 
laadittava työohjelma niitä silmälläpitäen.

2. Vaikka nuorisoon kohdistuva osuuskaupalli- 
nen. valistus- Ja kasvatustyö voikin eri ajan
kohtina vaihdella sekä keinoiltaan että muodol
taan, sillä tulee kuitenkin olla pysyvät tarkoi
tusperänsä. Sellaisina on pidettävä:

a) osuuskauppaliikkeen aatteellisten ja taloudel
listen päämäärien kirkastamista sekä yleensä 
osuustoiminnallisen ajattelun juurruttamista;b ) m e n e s t y k s e llis e n  OBUuskuntaeläm än v ä ltt ä m ä t töm ien e d e l l y t y s t e n ,  kuten y h te is to im in ta h e n -  g e n , s o s i a a l i s e n  j a  t a l o u d e l l i s e n  a ja t t e lu n ,  k a n s a n v a lta is u u d e n  sekä e te e n p ä in p y r k ir a is h a - lu n  k u in  n yö sk in  y le e n s ä  h y v ie n  ta p o je n  e d is tä m is t ä ;c )  s ä ä s tä m is h a r ra s tu k s e n  h e r ä t tä m is tä ;d ) a v i o l i i t t o o n  m enevien tu k e m ista  k o d in  p e rn H ta - m is e s sa  o s u u s k a u p p a liik k e e lle  s o p iv in  k e in o in  j a  m enetelm in sekä ko d in  ja  k o t ita lo u d e n  h o it o a  koskevan neuvonnan h a r jo i t t a m is t a  j a  e d i s -



tämistä, sekä

e) osuuskaupallisiin pyrkimyksiin ja harrastuksiin 
liittyvien virkistävien tai kehittävien vapaa- 
ajan hyödylliseen käyttöön soveltuvien mahdol
lisuuksien hankkimista.

Oeuuskaupalliset järjestöt voivat pyrkiä nuoriso
työssään yhteistoimintaan edistysmieliselle osuus
kauppaliikkeelle myötämielisten, nuorison keskuu
dessa toimivien järjestöjen kanssa sellaisissa 
tehtävissä, joissa niin edistysmielisen osuuskaup
paliikkeen kuin yhteistoimintaan liittyvän järjes
tönkin pyrkimykset ovat sopusoinnussa keskenään.

3. Kun edistysmielinen osuuskauppaliike nuoriso
työllään tukee sellaisia pyrkimyksiä, joita useat 
nuorisojärjestöt ovat omaksuneet, edustajakokous 
toivoo, että ne nuorisojärjestöt, joita kansan
valtainen ja kansalaisten vapaaehtoinen yhteistoi
minta kansan pohjakerrosten taloudellisen ja yh
teiskunnain s enkin aseman kohottamiseksi elähdyt
tää, puolestaan pyrkivät jäsenpiireissään herättä
mään harrastusta edistysmielistä osuuskaupp iliiket- 
tä kohtaan. Samoin edustajakokous toivoo, että 
vanhemmat kasvattavat lapsiaan edistysmieliselle 
osuuskauppaliikkeelle ystävällisessä hengessä an
taakseen siten tukea sille työlle, jota edistys
mielinen osuuskauppaliike nuorison hyväksi tekee.

15. §.
Edustajakokous päätti hyväksyä seuraavat kiinteistö- glinteisto-flftonfl yma*

ostot: vistamlnen

a) T. 6 K 5 -niminen tila RH: o 2141 Helsingin maa
laiskunnan Puotinkylässä; 629h) Taimisto -niminen tila, jakomerkki 2 a, yllä
mainitussa kunnassa ja kylässä.



16. §.Kokouksen P u h e e n jo h ta ja  K a r h u  la u s u i  ko kou k-lo n e t taannen
sen lopettajaissanat. Kokous päättyi klo 11.20.



P ö y t ä k i r j a  t a r k a s t e t t u  J a  h a v a it t u  o i k e a k s i .
Helsingissä elokuun p . 1959.
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